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Zájem o studium na Univerzitě 
obrany roste

V posledních březnových dnech to na 
děkanátech vypadalo jako na poště. Všude 
samá obálka. Není divu. Fakulty komple-
tovaly a připravovaly k odeslání pozvánky 
na přijímací zkoušky pro uchazeče, kteří 
si v souladu s harmonogramem přijíma-
cího řízení pro akademický rok 2009/2010 
podali do konce února přihlášku ke studiu 
na Univerzitu obrany (pro studium doktor-
ských studijních programů tak mohli učinit 
až do konce března). Vyšší hromádky obálek 
oproti minulému roku dokazovaly rostoucí 
zájem o studium na UO. Počet podaných 
přihlášek ke studiu v tomto roce překročil 
magickou hranici 2000 – sešlo se jich 2055. 
Největší nárůst byl zaznamenán o civilní 
studium – a to více než dvojnásobný. Pro 

budoucnost školy jakožto instituce připra-
vující vojenské profesionály je velice vý-
znamný zájem o vojenské studium bakalář-
ských studijních programů. Zde činil nárůst 
téměř 40 %; uchazečů se přihlásila bezmála 
tisícovka – přesně 954. U přijímacích zkou-
šek bude tedy z čeho vybírat. Věřme, že se 
podaří vybrat ty pravé uchazeče, tedy nejen 
co do studijních předpokladů, ale také co do 
morálně-volních vlastností, které jim umož-
ní nevzdat to při prvním nezdaru ať už ve 
studiu nebo při vojenské profesní přípravě. 
Dostatek takovýchto uchazečů je budouc-
ností školy. Věřme, že růžovou. 

Text: pplk. RNDr. Antonín Müller, CSc.,
          náčelník studijního oddělení UO
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AKTUALIT Y

V
Z březnového jednání kolegia rektora 
V pondělí 30. března se uskutečnilo 
druhé zasedání kolegia 
rektora-velitele v tomto 
kalendářním roce. Na program 
jednání bylo zařazeno rekordních 
9 řádných bodů, které se týkaly 
prakticky všech hlavních oblastí 
života školy. Členové a účastníci 
kolegia rektora věnovali největší 
pozornost otázkám úpravy 
struktury studia a související 
vojensko-odborné přípravy 
studentů vojenského prezenčního 
bakalářského a navazujícího 
magisterského studia, 
implementaci modelu procesního 
řízení a vnitřního systému 
zabezpečení hodnocení kvality 
do úrovně součástí, organizaci 
výměnných studijních pobytů 
akademických pracovníků 
a studentů v rámci programu 
ERASMUS a některým otázkám 
z oblasti vojensko-organizačních 
činností a logistického zabezpečení. 

V první části jednání kolegia informoval 
rektor UO prof. Rudolf Urban o průběhu jed-
nání managementu UO s velením Velitelství 
výcviku-VA Vyškov (VeV-VA) dne 18. března 
2009. Toto jednání obsahově navazovalo na 
závěry přijaté na společném setkání předsta-
vitelů SRDS-OS MO, Velitelství společných 
sil, VeV-VA Vyškov a naší univerzity na konci 
února 2009 věnovaném problematice výstup-
ního profilu absolventů UO. Rektor UO sezná-
mil kolegium s časovou a obsahovou struktu-
rou vzdělávání a přípravy studentů vojenského 
prezenčního Bc. studia a navazujícího Mgr. 
studia FEM a FVT postupně uplatňovanou 
od akademického roku 2009/2010. Jedním z 
nových prvků struktury přípravy a vzdělávání 
bude týdenní „odborná příprava“ studentů 1. 
ročníku vojenského prezenčního studia FEM 
a FVT, která proběhne v 1. týdnu měsíce říj-
na. V rámci tohoto týdenního bloku získají 
začínající studenti klíčové informace, které 
jsou nezbytné pro bezproblémové zvládnutí 

studia, složení zápočtů a zkoušek, pro efektiv-
ní řešení různých praktických a administra-
tivních záležitostí, jakož i pro běžnou každo-
denní orientaci v síti vědecko-pedagogických 
a servisních pracovišť školy. Právě z důvodu 
zařazení týdenní „odborné přípravy“, jejíž 
konkrétní program se právě připravuje, bude 
akademický rok studentů 1. ročníku vojenské-
ho prezenčního studia FEM a FVT zahajován 
zhruba o týden později. Struktura vojenského 
prezenčního studia na FVZ zůstane prozatím 
beze změn.  

V rámci úvodního bodu poté členové ko-
legia vyslechli informaci prorektora pro stu-
dijní a pedagogickou činnost prof. Zdeňka Ze-
mánka týkající se obsahové náplně předmětů 
vyučovaných v jednotlivých typech studijních 
programů. S ohledem na rozpracovávání Ná-
rodní soustavy kvalifikací pro terciární vzdě-
lávání ze strany MŠMT bude nezbytné, aby 
obsah předmětů vyučovaných v jednotlivých 
typech studijních programů na fakultách UO 
byl postupně uveden do souladu s návrhem 
deskriptorů pro existující typy studijních pro-
gramů. Jde o to, že je třeba zohlednit rozdílnou 
kvalitativní úroveň Mgr. a Bc. stupně vzdělání 
z hlediska teoretických znalostí a požadavků 
na úroveň analyticko-syntetického myšlení 
příštích absolventů UO. U bakalářských stu-
dijních oborů je proto nezbytné posílit profes-
ně zaměřenou část výuky v porovnání s teore-
tickou přípravou. 

V další části jednání prezentoval prorektor 
pro rozvoj plk. Bohuslav Přikryl plán dalšího 
postupu při dotváření modelu procesního ří-
zení a vnitřního systému zabezpečení hodno-
cení kvality akademických činností a prostředí 
(ZHK) do úrovně fakult, VŠ ústavů a center.  
Přechod ze stávajícího modelu tzv. funkčního 
řízení k modelu procesního řízení a ZHK na 
UO je odůvodněný a nevyhnutelný proces, je-
hož první kroky byly učiněny již v roce 2007. 
Zvládnutí tohoto procesu na všech stupních 
řízení školy je důležitým kritériem hodnoce-
ní UO jednak jako vysokoškolské vzdělávací 
instituce, jednak jako organizační součásti 
resortu MO. V současné době je nový model 
rozpracován na úrovni managementu ško-
ly – zejména v rovině studijní a pedagogické 
činnosti. V průběhu měsíce dubna proběhl na 
součástech UO výběr vždy jednoho manaže-
ra s celkovou odpovědností za řízení činností 
spojených s rozvinutím procesního modelu 

řízení a systému ZHK. Dále byl určen jeden 
pracovník odpovědný za každou hlavní oblast 
činností, tzn. za studijní a pedagogickou čin-
nost, vědecko-výzkumnou činnost a přípravu 
zajišťovaní obrany státu. Na úrovni každé ka-
tedry pak budou pověřeni dva funkcionáři k 
participaci na plnění úkolů spojených s hlav-
ními oblastmi činností v rámci fakult, ústavů 
a center. 

Kolegium rektora se po dalším referátu 
PSPČ prof. Zemánka podrobně zaměřilo na 
různé stránky naplňování projektu Erasmus 
v podmínkách školy. Jako největší problémy 
v tomto směru byly identifikovány na jedné 
straně stav čerpání finančních prostředků ur-
čených na zahraniční studijní pobyty studentů 
UO a na straně druhé absence jasné metodiky 
postupu při realizaci studijních pobytů vojáků 
z povolání, a to jak studentů, tak akademic-
kých pracovníků, v rámci programu Erasmus. 
Rektor–velitel uložil kompetentním funkcio-
nářům úkoly k odstranění nedostatků v těchto 
oblastech. 

Problematice realizace recipročních vý-
měn studentů a pedagogů v rámci vojenských 
vysokých škol zemí EU byl věnován i meziná-
rodní seminář, který se za organizační garance 
UO uskutečnil ve dnech 20. až 22. dubna 2009 
v hotelu Boby Centrum v Brně, jako nejvý-
znamnější akce resortu MO v rámci českého 
předsednictví v Radě EU.

Kolegium rektora při projednávání do-
kladů děkanů fakult o stavu přijímacího říze-
ní uchazečů o studium v akademickém roce 
(AR) 2009/2010 ocenilo marketingové úsilí 
všech zainteresovaných součástí a složek UO 
zaměřené na oslovení cílových skupin veřej-
nosti. Oproti současnému AR je u FEM a FVZ 
registrován výrazně vyšší počet uchazečů o 
přijetí ke studiu v některém z otevíraných stu-
dijních oborů v AR 2009/2010. U FVT je situ-
ace zhruba stejná jako v loňském roce.

Jednou z důležitých otázek přednesených 
v bodu „Různé“ byl komplexní referát ředite-
le VIO Ing. Milana Hanouska, Ph.D., o stavu 
příprav 10. mezinárodního veletrhu IDET 
2009 a konferencí CATE, které proběhnou na 
brněnském výstavišti v době od 5. do 7. květ-
na 2009. V této souvislosti manažer účasti UO 
na veletrhu IDET Ing. Hanousek připomněl, 
že pro všechny zájemce z řad příslušníků UO 
jsou zabezpečeny vstupenky na veletrh IDET 
2009 zdarma.

V závěrečné části jednání vyslechli členo-
vé kolegia rektora informaci zástupce rektora 
plk. gšt. Josefa Trojana o některých změnách 
v organizaci dozorčí služby a v ostraze objektů 
UO uplatněných od 1. dubna 2009 v návaz-
nosti na uzavření nové smlouvy mezi Velitel-
stvím podpory AČR a firmou Vojenské lesy a 
statky ČR, s. p. 

Novinkou pro příslušníky školy je také 
zrušení P.O. Boxů v posádce Brno. Všechny 
útvary a zařízení posádky Brno používají od 
počátku dubna nové jednotné PSČ 662 10.

     
Dr. Miloš DYČKA, CSc.,

tajemník kolegia rektora–velitele

Hledáme dopisovatele
Redakce Listů Univerzity obrany hledá dopisovatele z řad studentů.

Příspěvky na téma studentského života (jako přílohu ve wordu) a 
fotografie v digitální podobě (ve formátu JPG) zasílejte na adresu 

redakce: listy@unob.cz  
Redakce
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V
Promoce absolventů doktorského studia
Ve čtvrtek 26. března 2009 
se v aule Univerzity obrany uskutečnilo 
slavnostní shromáždění akademické 
obce Fakulty ekonomiky 
a managementu a Fakulty vojenských 
technologií, na kterém byli promováni 
noví doktoři v doktorských studijních 
programech obou fakult.

Doktorské studium rozvíjí profil absolven-
ta magisterského stupně studia k vyšší specia-
lizaci a také prohlubuje jeho znalosti v oblas-
tech, které jsou pro kvalitní vědeckou práci 
rozhodující. Nejvyšší stupeň vysokoškolského 
vzdělání na brněnských fakultách Univerzity 
obrany v akademickém roce 2008/2009 ukon-
čilo dvacet absolventů doktorských studijních 
programů a získalo akademický titul „doktor“ 
(Ph.D.). 

Promoce nových doktorů probíhala za 
účasti prorektora pro vědeckou činnost UO 
plukovníka doc. Ing. Martina Macko, CSc. Di-
plomy devíti absolventům Fakulty ekonomiky 
a managementu předával děkan fakulty plu-
kovník Ing. Miroslav Šuhaj, Ph.D., a jedenácti 
absolventům Fakulty vojenských technologií 
děkan fakulty plukovník prof. Ing. Zdeněk 
Vintr, CSc. 

Předáním doktorských diplomů tak vyvr-
cholilo několikaleté úsilí těchto studentů dok-
torských studijních programů a profesionální 
podpora příslušníků vědecko-pedagogického 
sboru fakult, kteří se snažili absolventy úspěš-
ně provést úskalím doktorských studií. 

„Úspěšným absolvováním doktorského 
studijního programu jste prokázali, že jste 
schopni nejen tvořivě rozvíjet teoretické myš-
lení a dále prohlubovat své vědomosti, ale že 
jste také schopni nabyté znalosti dále využívat 
ve vědecké a výzkumné činnosti. Věřím, že 
získané zkušenosti z praktické činnosti na poli 
vědeckého bádání se pro řadu z vás stanou od-
razovým můstkem pro další vědeckou práci 
a samostatnou tvůrčí činnost, rozvíjející vaše 
osobnosti, ve prospěch vámi vybraných oborů 
a tím také ve prospěch celé naší společnosti,“ 
uvedl na adresu nových doktorů děkan FEM 
plukovník Miroslav Šuhaj. 

Jménem vědecko-pedagogického sboru 
Fakulty vojenských technologií absolventům 

doktorského studia poblahopřál k úspěšné-
mu ukončení studia a k získání akademického 
titulu děkan FVT plukovník Zdeněk Vintr a 
dodal: „Tato promoce je pro vás jistě okamži-
kem, kdy se něco podstatného ve vašem živo-
tě uzavírá a zároveň kdy se poodkrývá obzor 
neznámé, ale jsem přesvědčen, že nadějné 
budoucnosti. Přeji vám, aby toto vkročení do 
nové etapy vašeho života bylo úspěšné. Přeji 
vám úspěchy v práci, pohodu v osobním ži-
votě, pevné zdraví a samozřejmě i nezbytnou 
dávku štěstí.“ 

Slavnostního shromáždění se zúčastnili 
rodiče a blízcí promovaných absolventů. 

Text a foto: Dr. Pavel Pazdera

Z jednání Akademického senátu Univerzity obrany 
Dne 19. března 2009 se konalo 
v síni Vědecké rady řádné 
zasedání Akademického senátu 
Univerzity obrany v Brně. Jako host 
se zasedání zúčastnil rektor-velitel 
Univerzity obrany brigádní generál 
v záloze prof. Ing. Rudolf Urban, CSc., 
prorektor pro studijní a pedagogickou 
činnost prof. RNDr. Zdeněk Zemánek, 
CSc., a právník UO Mgr. Miloslav 
Havlín, Ph.D. Po schválení programu 
jednání předseda senátu přednesl 
informaci o jednáních 
předsednictva AS. 

Na programu jednání byla projednávána 
a schválena řada změn ve Statutu UO, změna 
ve Volebním a jednacím řádu AS UO, Stipen-

dijním řádu pro studenty UO, Jednacím řádu 
Vědecké rady UO, doplněk Statutu Fakulty 
vojenského zdravotnictví a změny ve složení 
Vědecké rady ÚOPZHN Univerzity obrany. 
Projednána byla také 1. změna Organizač-
ního řádu UO, se kterou senát UO vyslovil 
souhlas. 

Podle článku 4 a 6 Volebního a jednacího 
řádu AS UO bylo schváleno usnesení k vyhlá-
šení doplňovací volby do Akademického se-
nátu Univerzity obrany z řad studentů Fakulty 
vojenských technologií. 

V rámci jednání vystoupil rektor UO 
s informací o systémových změnách v přípra-
vě studentů Univerzity obrany, které vyply-
nuly z únorového jednání s představiteli Ge-
nerálního štábu AČR, Velitelství Společných 
sil, VEV-VA ve Vyškově a Univerzity obrany 
v Brně; týkaly se požadavků na profil absol-
ventů Univerzity obrany. Dále účastníky se-

známil s aktuálními informacemi o některých 
organizačních změnách ve fungování školních 
praporů Univerzity obrany. 

Akademický senát projednal situaci ko-
lem přípravy věcného záměru zákona o ter-
ciárním vzdělávání a připojil se k prohlášení 
platformy „Pro vzdělanost“, založené zástup-
ci akademických senátů vysokých škol ČR 
v Hradci Králové. Profesor Pavel Konečný se-
známil senát s obsahem jednání sněmu Rady 
vysokých škol. 

Akademický senát zvolil dalšími členy le-
gislativní komise AS UO pprap. Aleše Kout-
ného a JUDr. Jiřího Fuchse, Ph.D.

Senát Univerzity obrany rozhodl, že jeho 
příští zasedání se bude konat dne 12. května 
2009 v Hradci Králové. 

                                                                       
Text: Ing., Mgr. Radomír Saliger, Ph.D.
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Morální rehabilitace vojenského pilota a čestného člověka

Přijímací zkoušky na Fakultě vojenských technologií

V pátek 27. března 2009 v dopoledních 
hodinách byl na Univerzitě obrany 
přijat četař ve výslužbě a někdejší 
posluchač Leteckého učiliště 
v Prostějově pan Karel Balej 
v doprovodu své manželky a několika 
dalších členů rodiny, včetně vnoučka 
Káji. V úvodu této milé společenské 
události předal ředitel odboru 
vzdělávání Sekce personální MO 
Ing. Milan Máčel panu Balejovi 
„Osvědčení o absolvování leteckého 
učiliště“ a bývalý velitel Vzdušných 
sil AČR genmjr. Ladislav Minařík pak 
„Pilotní odznak“. Setkání se zúčastnili 
také zástupce rektora UO plk. gšt. Josef 
Trojan, prorektor pro vnější vztahy 
plk. Jaroslav Průcha, vedoucí 
Katedry letectva plk. gšt. Miloslav 
Bauer a  sedm studentů Fakulty 
vojenských technologií ze studijních 
oborů „vojenský pilot“ 
a „řízení letového provozu“.

Přijetí rodáka z podbrdského Mýta Karla 
Baleje, který dne 5. února dovršil překrásné 
80. narozeniny, je výrazem morální rehabili-
tace za nespravedlivé vyloučení ze studia na 
Leteckém učilišti v Prostějově. Rehabilitace, 
která přišla bohužel hodně opožděně. Důvo-
dem nuceného odchodu Karla Baleje z tehdej-
ší Československé armády se staly tzv. „doda-
tečně zjištěné kádrové závady“, tzn. třídně a 
ideologicky pojatá kritéria politické nespoleh-
livosti. Letecké učiliště musel desátník-pilotní 
žák Karel Balej opustit v průběhu „pilotní ško-
ly pokračovací“, kdy absolvoval výcvik v létání 
na cvičném letounu C-2 u 3. leteckého školní-
ho pluku v Trenčíně. Vyloučení bylo pro mla-
dého frekventanta o to bolestnější, že jej již za 
několik týdnů  čekala poslední fáze pilotního 
výcviku na stíhacím letounu S-199 (jednalo se 
o poválečnou čs. verzi německé stíhačky Mes-
serschmitt Bf 109) nebo na bitevním letounu 

B-33. Před vánocemi téhož roku by pak Karel 
Balej získal pilotní odznak, poručické výložky 
a byl by zařazen na funkci pilota k některému 
z leteckých pluků. Namísto toho musel mladý 
Karel Balej dokončit základní vojenskou služ-
bu v leteckém zásobovacím skladu v Králíkách 
a poté v lednu 1954 odejít definitivně z armá-
dy. 

V civilním životě pracoval pan Balej na 
různých funkcích v Komerční bance v neda-
lekých Rokycanech. Díky vlastní pracovitosti 
a píli se v této instituci vypracoval na jedno z 
vedoucích míst. Důsledky kádrového postihu 
jej však provázely v celém profesním i v osob-
ním životě. Propuštění z letecké školy vnímá 
dodnes pan Balej a celá jeho rodina jako vel-
kou křivdu. Už proto, že podle dosažených 
výsledků patřil na leteckém učilišti vždycky 
mezi nejlepší piloty-žáky. Touha létat se tak 
panu Balejovi stala nenaplněným životním 
přáním. Přes hořkou příchuť vzpomínek Karel 
Balej na letectvo nikdy nezapomněl ani neza-

nevřel. „Jeho knihovnička je plná tematických 
výstřižků, odborných časopisů a publikací  
o letadlech,“ prozradila paní Balejová.

V průběhu besedy se studenti UO zajímali 
o praktické otázky týkající se metodiky letec-
kého výcviku pilotů na počátku 50. let, mimo 
jiné i o počty letových hodin, které žáci letecké 
školy absolvovali. I s odstupem více než 55 let 
dokázal pan Balej přesně, poutavě a barvitě 
popsat vlastní zkušenosti z jednotlivých fází 
výcviku, techniku pilotáže i vlastnosti letadel, 
která pilotoval. Zmínil také řadu zajímavých, 
dramatických i veselých zážitků, které v každé 
době přináší vojenský život a z něj vyrůstající 
vztahy nezištné pomoci a nefalšovaného ka-
marádství. „Važte si možnosti, že se můžete 
stát vojenskými piloty, já jsem to štěstí neměl,“ 
připomněl na závěr studentům školy Karel 
Balej.

Text: Dr. Miloš Dyčka
Foto: Dr. Pavel Pazdera

Ve dnech 6. až 9. dubna 2009 
proběhly přijímací zkoušky 
u FVT pro bakalářské a navazující 
magisterské studijní obory. 

Pro „technicky“ zaměřené uchazeče o stu-
dium na UO pořádala FVT přijímací zkouš-
ky ve třech bězích pro bakalářské a jeden běh 
pro navazující magisterské studium. Celkový 
počet přihlášek je obdobný jak minulý rok (tj. 
660 přihlášek), čtvrtinu uchazečů tvoří dívky. 
Již tradičně největší zájem je o obory Letový 
provoz, Bojová a speciální vozidla a Zbraně a 
munice.

I Jindřich Fiala z Kutné Hory by rád stu-
doval obor Zbraně a munice. Svou pozornost 

prý věnoval zejména přípravě v matematice a 
fyzice. Na otázku, co si myslí o svých šancích, 
odpověděl: „Věřím si. Jsem si jistý, že budu 
studovat buď tady, nebo u výsadkářů, ale u 
armády tak či tak.“ Menší sebedůvěru proží-
vala Marie Bittnerová z Prahy, jejímž snem je 
studium meteorologie a geografie: „Moc si za-
tím nevěřím, i když jsem se i já připravovala. 
Počítala jsem příklady, dělala testy z angličtiny  
a běhala jsem s tátou.“ 

U navazujících magisterských oborů a ba-
kalářského vojenského studia přijímací zkouš-
ky proběhly v režii jednotlivých kateder FVT, 
CJP a CTVS. Předmětem přijímací zkoušky 
byla i tentokrát matematika, anglický jazyk  
a tělesná zdatnost. Ti, kteří uvažují o studiu  
v navazujícím magisterském studiu, zápolili 

i se zkouškou z oborového základu. Budoucí 
studenti civilního bakalářského studia se při-
jímacích zkoušek nezúčastnili, tito uchazeči 
mají možnost předvést své znalosti u společ-
nosti SCIO, s. r. o., do konce května.

Celkem se koloběhu přijímacích zkoušek 
zúčastnilo 325 uchazečů o bakalářské a přes 
100 uchazečů o navazující magisterské stu-
dium. Vzhledem ke skutečnosti, že výsledky 
zkoušek se stále zpracovávají, je na konsta-
tování o kvalitě uchazečů příliš brzy. Teprve 
přijímací komise, která se sejde za dva týdny, 
navrhne děkanovi fakulty ty nejúspěšnější 
uchazeče k přijetí.

Text: mjr. Ing. Pavel Brach, 
Mgr. Zdeňka Dubová
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AKTUALIT Y

U
Kurz manažerských dovedností na UO

Přednáška o boji proti obchodování s lidmi

Univerzita obrany uspořádala ve 
dnech 9. až 14. března tohoto roku pro 
pracovníky civilních firem, jež jsou 
členy České – Středoasijské smíšené 
obchodní komory, Kurz manažerských 
dovedností pro krizové oblasti. 
V první zahajovací den přivítali 
jeho účastníky v Síni vědecké rady 
rektor-velitel UO prof. Ing. Rudolf 
Urban, CSc., dr. h. c., 
a děkan Fakulty ekonomiky
a managementu UO 
plk. Ing. Miroslav Šuhaj, Ph.D.

Speciální příprava pro patnáct účastní-
ků kurzu byla zaměřena na současnou bez-
pečnostní situaci v Afghánistánu a Iráku, 
na náboženství a kulturní odlišnosti těchto 
regionů, na psychologické aspekty a speci-
fika provádění činností v rizikovém pro-
středí, na vyjednávání s místním obyvatel-
stvem a základní komunikaci v arabštině. 
Na výuce se podíleli pedagogové ze všech 
fakult UO, obou ústavů a Centra jazykové 
přípravy.

V rámci týdenního kurzu tito zaměst-
nanci, jež hodlají jejich zaměstnavatelé vy-
slat do oblasti střední Asie, získali také infor-
mace o zbraních používaných na zájmovém 
území s důrazem na ochranu jednotlivce 
proti jejich účinkům, seznámili se s používá-
ním mobilních a satelitních komunikačních 
prostředků, dále se způsobem orientace v 
neznámém terénu a zásadami poskytování 
první pomoci.

Účastníci kurzu absolvovali také ukáz-
ku použití ostré ženijní munice, příslušníci 
Katedry řízení zabezpečení boje jim ukázali 
následek útoku improvizovaným výbušným 
prostředkem proti osobnímu automobilu. 
Odborníci z Ústavu ochrany proti zbraním 
hromadného ničení přednášeli o možnostech 
ochrany proti škodlivým látkám. Podplukov-
ník doc. Ing. Zdeněk Flasar, CSc., řídil prak-

tický výcvik v přežití jednotlivce a skupiny v 
neznámém terénu ve vojenském výcvikovém 
prostoru Březina.

Po probdělé noci z pátku na sobotu (noč-
ním výcviku) pak děkan Fakulty ekonomiky a 
managementu předal unaveným absolventům 

Jak zabránit obchodu s lidmi? Jak 
zmenšit riziko obchodování? Co  
mám dělat, když se (nejen v zahraničí) 
dostanu do problémů já nebo moji 
známí? Je vůbec možné obchodu
s lidmi zabránit nebo jej alespoň 
zmírnit? Na tyto a podobné otázky 
se snažil dát odpovědi blok přednášek, 
který proběhl dne 11. března 2009 
pro studenty bakalářského studia
a akademické pracovníky Katedry 
ochrany obyvatelstva 
Univerzity obrany. 

Na úvod prvního bloku byl promítnut 
film EXIT, vyrobený hudební stanicí MTV  

s komentářem známé herečky Angeliny Jolie. 
Poté vystoupil prorektor pro vnější vztahy 
plk. Ing. Jaroslav Průcha, který poslucha-
čům prezentoval vzrůstající globální trend 
v obchodování s lidmi, vojenský pohled na 
podstatu problému obchodování s lidmi  
a seznámil je s politikou nulové tolerance  
a podpory hostitelské zemi, kterou odsou-
hlasila Severoatlantická aliance. Vyzvedl také 
hlavní zásady, podle nichž by se měli chovat 
příslušníci ozbrojených sil, pokud se s touto 
trestnou činností (především nucenou pro-
stitucí) setkají například v rámci působení  
v zahraniční misi.

Ve druhé části bloku vystoupila PhDr. 
Olga Šifferová z Ministerstva vnitra, z Odbo-
ru prevence kriminality, která posluchače se-

známila s aktuální situací v České republice, 
systémem pomoci obětem a hlavními způso-
by prevence, které jsou u nás aplikovány.

Jednalo se již o čtvrtou přednášku na 
téma obchodování s lidmi pro studenty a 
příslušníky UO v tomto školním roce. Tímto 
způsobem Univerzita obrany upozorňuje na 
uvedené nelidské porušování lidských práv a 
zvyšuje celkové povědomí o tom, jak obcho-
dování s lidmi identifikovat a jak poté ade-
kvátně reagovat s cílem eliminace rozsahu 
této činnosti a efektivnější pomoci obětem.

Text: plk. Ing. Jaroslav Průcha,
 prorektor pro vnější vztahy

kurzu osvědčení. Kurz byl hodnocen pozitivně 
a brzy by mělo proběhnout jeho další pokra-
čování.  

Text: Mgr. Zdeňka Dubová
Foto: por. Martin Blaha,

Ing. Hana Vlachová



6

STUDENTI

Výlet za naším patronem
I tak by se daly nazvat naše tři dny 
dovolené ve druhé polovině března. 
Při příležitosti natáčení rozhovoru pro 
Českou televizi v Brně si první 
československý kosmonaut Vladimír 
Remek našel volnou chvilku, aby nás 
– studenty 3. ročníku pilotního směru 
– oficiálně pozval na návštěvu 
Evropského parlamentu, kde 
v současné době působí. Vladimír 
Remek je patronem naší studijní 
skupiny od léta loňského roku, jak již 
bylo psáno v Listech UO. V termínu, 
kdy jsme byli pozváni, připadlo zase-
dání Evropského parlamentu na město 
Štrasburk, které se střídá s Bruselem.  
S pozváním nám europoslanec přislíbil 
i slavnostní předání pamětních listů.

V pondělí 23. března jsme tedy vyjížděli  
z Brna v brzkých nočních hodinách, abychom 
se v Praze připojili k dalším pozvaným účast-
níkům zájezdu. Z Prahy jsme pokračovali již 
pohodlným autobusem, ve kterém panovala 
dobrá nálada, kterou zajišťoval asistent Vla-
dimíra Remka dr. Jaroslav Selner. Perličkou 
naší cesty přes Německo bylo muzeum letadel 
Sinsheim, nacházející se vedle dálnice. I bez 
zastavení jsme měli možnost zahlédnout dva 
největší rivaly své doby – francouzský Concor-
de a ruský T-144.

Ubytováni jsme byli v malé podhorské 
vesničce asi 30 km od Štrasburku. Večer jsme 
strávili v hotelové restauraci v přátelském du-
chu a seznamovali se s ostatními účastníky zá-
jezdu, zejména účastnicemi.

Po vydatné snídani jsme vyrazili do Štras-
burku. Dopoledne bylo volné na prohlídku 
historického centra, jehož dominantou je ka-
tedrála Notre-Dame, budovaná v románském 
a gotickém stylu po více než dvě století. Do 
roku 1874 byla se svou 143 metrů vysokou se-
verní věží nejvyšší stavbou světa. Náměstí Klé-
ber s mnoha historickými, často hrázděnými 
domy patří mezi nejkrásnější historická ná-
městí v Evropě. V rámci Evropské unie je však 

nejvýznamnější stavbou ve Štrasburku budova 
Evropského parlamentu z roku 1999.

Přes vstup lemovaný vlajkami všech 27 
členských států jsme přišli na vnitřní nádvoří 
ve tvaru Keplerovy elipsy, kde si nás vyzve-
dl náš patron Vladimír Remek. Po důkladné 
vstupní prohlídce nás doprovodil do zasedací 
místnosti, kde následovala krátká prezentace 
o Evropském parlamentu a poté volná diskuze 
s Vladimírem Remkem. Následně jsme měli 
možnost zhlédnout plenární schůzi Evropské-
ho parlamentu, při které poslanci přednášeli 
projevy týkající se rozpočtu Evropské unie. 
Po asi hodinovém sledování schůze přišlo na 
řadu plánované předávání pamětních listů. 
Ceremonie se uskutečnila v hale před vlajka-
mi členských států. Krátkého úvodního slova 

se ujal proděkan pro studijní a pedagogic-
kou činnost plk. doc. Ing. Miloš Andrle, CSc. 
Pan Remek potřásl rukou a předal pamětní 
list každému pilotnímu posluchači skupiny  
23-3PIL.

Po tomto vyvrcholení celého výletu nás 
potěšil už „jen“ pohled na noční panorama  
s nasvícenou budovou Evropského parlamen-
tu. Nezbývalo nám nic jiného, než se vydat na 
cestu domů. V autobusu bylo zpočátku opět 
veselo, ale vyčerpáním po chvíli všichni usnu-
li. V Praze nás v brzkých ranních hodinách 
přivítal mráz a univerzitní autobus, který nás 
nakonec v dopoledních hodinách dovezl až do 
Brna.

Text a foto: kolektiv 23-3PIL
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S T U D E N T I

J

Francouzská Guyana 

V džungli Francouzské Guayany
Jestliže se říká, že v poušti je snadné 
zabloudit, tak v džungli je to úplná 
hračka. Na poušti je viditelnost 
na kilometry. V džungli se snižuje 
na pár metrů. Někdy na deset, někdy 
i na méně. O tom vědí své studenti 
třetího ročníku FEM prap. Lukáš 
Cimbůrek (obor velitel 
mechanizovaných jednotek) 
a prap. Michal Koudelka (obor velitel 
průzkumných jednotek). K tomu si 
představme hustou vegetaci, příšeří, 
neskutečnou vlhkost, občasný déšť, 
útoky hmyzu nebo různých parazitů, 
jedovatou havěť jako hadi, žáby, 
pavouci či housenky. Šaty neustále 
prosáklé vodou a příšernou únavu. 
Takhle nějak to vypadalo 
ve Francouzské Guayaně, kde oba 
studenti absolvovali ve druhé polovině 
března čtrnáctidenní kurz přežití.

Kdo pořádal tento kurz?
MK: Výcvik pořádal 3. pluk pěchoty cizi-

necké legie, který má svou základnu v Kourou. 
Pluk má vyčleněnou asi třicítku instrukto-
rů Centra výcviku v rovníkových oblastech 
(CEFE) se základnou přímo v džungli, odkud 
se vyráží do náročného výcvikového prostoru.

Kdo tvořil vaši jednotku?
MK: Posluchači vojenské školy École Spé-

ciale Militaire de Saint-Cyr všech odborností 
a my dva.

Dorozumívali jste se anglicky, nebo fran-
couzsky?

LC: Výcvik probíhal ve francouzštině, ale 
protože jsme se před samotným výcvikem se-
známili s kadety z francouzské přátelské vo-
jenské školy École Spéciale Militaire de Saint-
Cyr, kde jsme pobývali týden před výcvikem, 
překládali nám do angličtiny. Některé pokyny 
se často opakovaly, těm jsme rozuměli i ve 
francouzštině. Neznalost jazyka však byla na-
ším handicapem.

Jak probíhal samotný výcvik v džungli?
LC: První den jsme měli na aklimatizaci. 

Vyfasovali jsme zbraně a deset ostrých nábo-
jů, mačety, lana, karabiny a věci na bivaková-
ní. Absolvovali jsme vstupní test (kliky, dřepy, 
lehání, šplhání), což nám trochu znepříjemnil 
tropický déšť.  Následovalo poučení o hrozících 
rizikách. Každý z nás byl přidělen k jiné četě. 

A hrozilo vám nějaké riziko?
MK: Nejvíce zranění a úmrtí způsobuje 

dravá řeka Approuague, jejíž proud dokáže 
člověka rázem strhnout. V džungli se také 
můžete lehce ztratit, orientace je v ní těžká. 
Musíte chodit s buzolou v ruce a každých 10–
15 metrů opravovat směr. Nebezpečím může 
být také používání mačety nebo pád stromů. 
Jednu noc spadla na přístřešek francouzského 
kolegy docela velká ulomená větev. Naštěstí se 
mu nic nestalo, jenom mu zrušila spaní.

LC:  V naší četě jsme měli tři zraněné, dva 
se poranili na překážkové dráze a třetí svou 
neopatrností při přesunu – zakopl a způsobil 
si otevřeonou zlomeninu prstu na ruce.

MK: Největší nebezpečí byl snad hmyz: 
komáři, kteří přenášejí malárii, tisíce drob-
ných mušek, jež způsobují leishmaniózu – ne-
krózu tkáně...

LC: Měli jsme sice antimalarika, ale přesto 
může být člověk při bodnutí hmyzem infikován.

MK: Nebezpečné může být také uštknutí 
hadem, kousnutí pavoukem, štírem či jedova-
tou žábou. Součástí instruktáže byla hned první 
den ukázka všech „škůdců“ džungle, které nám 
ukázali v kempu „v přímém přenosu“. Měli tam 
něco jako malou zoologickou zahradu.

Co bylo nejtěžší součástí výcviku přežití 
v džungli?

MK: Pro mně byla nejhorší neznalost 
francouzštiny. Součástí výcviku bylo třídenní 
přežití, kdy nás uprostřed džungle vysadili bez 
jídla. Měli jsme jen zbraně na ochranu, tablety 
na úpravu vody, sůl, jednoduché rybářské ná-
činí, barely, buzolu a píšťalku.

Podařilo se vám něco ulovit?
MK: Ryby a kraby, ale tak malé, že to byly 

spíše jednohubky. Živili jsme se různými plo-
dy nebo například dužinou bambusu.

LC: Bylo to spíše o hladovění, přičemž 
jsme však museli plnit náročné úkoly jako vy-
stavět tábor, a to vše v náročném terénu – ve 
vlhkosti a horku, nemluvě  o neustále mokrém 
oblečení. Jediným naším luxusem během celé 
stáže byla sada suchého oblečení, kterou jsme 
si oblékli každý večer, ale už ráno jsme ji opět 
museli zaměnit za provlhlou až mokrou.

MK: Dalším nepříjemným okamžikem 
bylo to, že jsem díky neznalosti francouzštiny 
s nikým třeba celý den nepromluvil. To byl 
největší zásah do mé psychiky. 

Vraťme se k samotnému průběhu výcvi-
ku. Co bylo na něm zajímavé?

LC: Během výcviku bylo třeba zdolat 
čtyři překážky. Dvě individuální – tzv. „stez-
ku sviní“. Překážkovou dráhu tvořilo rameno 
řeky, na níž bylo asi deset různých překážek, 
většinou přímo ve vodě. Chvílemi tak plavete 
v řece, chvílemi se brodíte bahnem. Druhou 
stezkou byla tzv. „stezka lian“. Po ní se lezlo 

je skutečným rájem ekoturistiky a krá-
lovstvím lesů, řek a zvířectva. Staví na obdiv 
nekonečně dlouhý zelený koberec svého ama-
zonského pralesa, v němž se všichni milovníci 
přírody a autentických setkání mohou oddá-
vat svým vášním. Toto jediné francouzské 
území ležící na jihoamerickém kontinentu 
hraničí se Surinamem a Brazílií a je vůbec nej-
rozsáhlejším francouzským departementem 
(rozloha: 90 000 km2). Navzdory velmi nízké 
hustotě obyvatel (v roce 1999 měla Francouz-
ská Guyana 160 000 obyvatel, tj. 2 obyvatele 
na km2) obývá Francouzskou Guyanu pestrá 
směsice etnik, jež jsou vzácným příkladem to-
lerance a pohostinnosti. Většina obyvatel žije 
na pobřeží a ve městech Cayenne, Kourou a 
Saint-Laurent. Příjemné teploty tu vládnou po 
celý rok (průměrná teplota 26 °C). 

Ostrovy Îles du salut neboli ostrovy Spásy, 
které proslavila místní trestanecká kolonie, se 
v současné době již zdaleka nepodobají ně-
kdejšímu „zelenému peklu“ jejich průzračné a 
teplé vody a palmy spíše připomínají ráj.

Zdroj: www.franceguide.com

nad zemí. Třetí, skoro nejtěžší, bylo nesení 
zraněného na improvizovaných nosítkách 
korytem řeky. Obvykle to bývá ten nejtěžší z 
čety. Čtvrtou překážkovou dráhu tvořilo asi 
šest překážek ve vodě i na souši – například 
překonávání čtyřmetrové zdi. Pochopitelně 
jsme byli zatěžkáni vybavením malé polní s 
pětilitrovým kanystrem, materiálem pro celé 
družstvo a zbraní.

Co vám tento krátký pobyt uprostřed tvr-
dé džungle Francouzské Guayany dal? 

MK: Byla to jedna z našich nejtěžších 
zkoušek, přičemž jsme si hrábli na dno fyzic-
kých i psychických sil, ale stálo to za to. 

Ptala se: Mgr. Zdeňka Dubová
Foto: Mgr. Zdeňka Dubová
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Českí študenti študujú v Akadémii ozbrojených síl

Interoperabilita 2009
S tematikou „Ozbrojené sily 
v operáciách medzinárodného 
krízového manažmentu“ sa uskutočnila 
2. apríla 2009 v Akadémii ozbrojených 
síl gen. M. R. Štefánika v Liptovskom 
Mikuláši 11. medzinárodná 
konferencia „Interoperabilita 2009“. 

Konferencie sa zúčastnilo približne 30 
odborníkov. Boli to zástupcovia Generálneho 
štábu ozbrojených síl Slovenskej republiky, 
zložiek síl OS SR,  Akadémie ozbrojených síl 
gen. M. R. Štefánika. Podujatia sa ďalej aktív-
ne zúčastnili príslušníci Univerzity obrany  
Brno (Česká republika) a Národnej akadémie 
obrany (LaVAk) Viedeň (Rakúsko).

V prvej časti program konferencie ob-
siahol podstatu, charakteristiku  a posla-
nie operácií Medzinárodného krízového 
manažmentu, operácií NATO, OSN, EÚ a 
OSBE, poukázal v konkrétnostiach na ich 
multifunkčnosť. Analyzoval krízové operá-
cie mimo článku 5 Washingtonskej zmluvy a 
ich obsah. Zahrnul otázky budúcich operácií 
a spôsobilostí ozbrojených síl, zameral sa na 
prevenciu a riešenie krízových situácií vráta-
ne konfliktov.

Druhá časť konferencie zahrnula v jed-

notlivých referátoch skúsenosti z pôsobenia 
príslušníkov ozbrojených síl v mnohonárod-
ných operáciách. Plk. Ing. Jaroslav Průcha 
(AČR) vystúpil v tomto konferenčnom bloku 
s charakteristikou operácie EUFOR Tschad/
RCA, (humanitárna operácia v Čade), ana-
lyzoval konkrétne úlohy a skúsenosti z tejto 
multinárodnej operácie. Plk. gšt. Christian 
Reiner  (Rakúsko) sa vo svojom príspevku 
zameral na „Podiel Rakúska na operáciách 
krízového manažmentu“ a prípravu štábnych 

dôstojníkov pred nasadením do operácie. 
Plk. gšt. Jindřich Joch (GŠ OS SR)  predsta-
vil účasť vojakov OS SR v mnohonárodných 
operáciách NATO, EÚ, OSN.

Konferenciu organizoval Ústav bezpeč-
nosti Akadémie ozbrojených síl a jej garan-
tom bol rektor AOS brig. gen. doc. Ing. Miro-
slav Kelemen, PhD.

Text a foto: dr. Alena Haragová, 
Akadémia ozbrojených síl

V rámci programu Erasmus nastúpili 
na štúdium v letnom semestri škol-
ského roku  2008/2009 do Akadémie 
ozbrojených síl v Liptovskom Mikuláši 
štyria študenti z Univerzity obrany 
Brno (Česká republika). Ide o prvú 
aktivitu programu Erasmus realizo-
vanú vo vojenskom školstve Slovenskej 
republiky.

Tri mesiace budú v Akadémii ozbrojených 
síl (AOS) pôsobiť študenti ppráp. Petr Chytil, 
ppráp. Gabriela Kaplanová, ppráp. Lukáš Za-
pletal a ppráp. Richard Palas, ktorí študujú 
odbor Ekonomika obrany štátu, študijný pro-
gram ekonomika a manažment v 2. ročníku 
Univerzity obrany. V Akadémii ozbrojených 
síl sú zaradení do študijnej skupiny 25 MAN, 
k študentom 2. ročníka študijného programu 
manažment. Až 90% študijných predmetov 
bude českým študentom poskytovať Katedra 
manažmentu Akadémie ozbrojených síl,  na 
ich ďalšej príprave sa budú podieľať aj Ústav 

telesnej výchovy a športu a Ústav jazykovej 
prípravy AOS.

Študijný pobyt na Slovensku ukončia čes-
kí študenti semestrálnymi skúškami, hodno-
tení budú kreditmi podľa ECTS (Európsky 
systém prenosu kreditov). 

Program Erasmus posilňuje prepojenie 
európskych vzdelávacích inštitúcií a transpa-

rentnosť obsahu vzdelávania, podporuje po-
byty študentov na partnerských univerzitách 
a umožňuje im tak  získať poznatky a skúse-
nosti zo svojho študijného odboru, a nadvia-
zať pracovné kontakty a priateľstvá.

Text a foto: dr. Alena Haragová, 
Akadémia ozbrojených síl

Akadémia ozbrojených síl v Liptovskom Mikuláši informuje
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Připravila skupina AJ, CJP

FAST MAILING

If you think that sending a postcard is too much effort and in any case it´s too slow then you 
can always send a text message (SMS) on your mobile or find an internet café and send an 
e-mail. 
Acronyms (words formed from the first letters of each word in a phrase) which are commonly 
used in e-mail messages, chat room discussions, on newsgroups and even in SMS, are a fast 
way to communicate information by using only a few keystrokes. But you need to know what 
the letters stand for or you won´t understand the message.

WHY DO WE SAY IT ?
Why do we call the college which we attend 
our “alma mater”?
Because this Latin phrase literally means 
“nursing” or “nourishing mother”. Since 
colleges and other institutions of learning 
are supposed to nourish the minds of their 
students the term is applied to them.

What do the letters “A.W.O.L.” stand for?
Since before the Civil War this term has 
been used in the Army to signify “Absent 
Without Official Leave.” Confederate soldiers 
caught while “A.W.O.L.” were made to walk 
about the camp carrying a sign bearing these 
letters.

Why is the college degree called a “bache-
lor´s” degree?
Because originally a “bachelor” was a  
soldier not old enough or rich enough to 
lead his retainers into battle under his own  
banner. Therefore, the word meant a person of  
inferior rank. It was applied to the college 
degree in order to differentiate it from the 
higher degree of “doctor.”

How did the “boss” get his name?
From the fact that one time he had complete 
authority over his workers and could thrash 
them at will. “Boss” comes from the Old High 
German bozan which means “to beat.” 

Where does the word “economy” come from?
From the Greek word for “house manager.” 
The one place where we generally insist on 
the careful expenditure of money is in our 
own home.

How did American soldiers get the  
nickname “G.I.”?
“G.I.” stands for “Government Issue,” 
and the term was originally allied only to  
those articles which were actually issued 
by the government. But in slang it now  
means practically everything in army life 
that is standardized, orderly or regimented, 
including the soldiers themselves.

Why do we call a common soldier  
a “private”?
Because in the early days in England the 
men who entered government service in any 
executive capacity, including those who 
became officers in the army, were said to 
have entered “public life.” Others were called 
“private citizens.” The common soldier was 
a private citizen who enlisted or was drafted 
into service. Since it was presumed that he 
had not adopted soldiering as a career, he 
was called a “private soldier” as opposed to  
“public officer.” In time “public” was dropped 
from in front of the word “officer” and “soldier” 
from after the word “private.”

Where did we get the word “salary”?
From the ancient Romans. The word literally 
means “salt money.” The Roman soldier was 
once given an allowance of salt; then he was 
given an allowance of money for the purchase 
of salt. This was called a salarium – from sal, 
meaning “salt.”

From: Why do we say it; published by Cast-
le books

Task
Try to guess Mary´s message written in acronyms and some other abbreviations. LOL!

BTW, PLZ try 2 guess my MSG using TLAs. BTW, do it ASAP, K? FYI, GR8 parT @ Ed´s 
2NITE, 9. UR coming, RntU? Wear YR new JKT. IMO it´s GR8. That QT U like will B there 
2. CU, XOXOXO, M.

Key: By the way, please try to guess my message using three letter acronyms. By the way, do it 
as soon as possible, OK? For your information, great party at Ed´s tonight, 9. You are coming, 
aren´t you? Wear your new jacket. In my opinion, it´s great. That cutie you like will be there, 
too. See you, hugs and kisses, Mary.

2 = To    LOL = Lots of Luck or Laugh out Loud

4 = For   MSG = Message

AKA = Also Known As  NE1 = Anyone

ASAP = As Soon As Possible NRG = Energy

@ = At   PLZ = Please

BTW = By The Way   QT = Cutie

CU =  See You   RU = Are You?

DL or D/L = Download  SYS = See You Soon

EOM = End of Message  TLA = Three Letter Acronym

FAQ = Frequently Asked Questions TMI = Too Much Information 

FYI = For Your Information TNX or THNX = Thanks

GR8 = Great   UL or U/L = Upload 

IC = I See   WYSIWYG  = What You See is What You Get

ILY = I Love You  XOXOXO = Hugs and Kisses

IMO = In My Opinion  Y = Why?

K = OK
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Studium v rámci Military Erasmus
Na základě určitých mezinárodních 
zkušeností s činností v rámci EUAFA 
(Evropských leteckých akademií) 
se Katedra letectva FVT UO rozhodla 
navázat s některými vojenskými 
akademiemi či univerzitami
nadstandardní vztahy. Již několik 
takovýchto aktivit pro výměnu 
studentů proběhlo v minulém roce 
(Kurz TACP a CZECHCUL 08) a letos 
se chystají obdobné. Novou možností 
spolupráce pro dlouhodobější aktivity 
však Katedra letectva objevila 
prostřednictvím „Military Erasmus“. 

Jak již bylo několikrát v Listech UO 
prezentováno, výměnné studijní pobyty 
mladých důstojníků se připravují k realizaci 
podle obdobných postupů, jakými je civil-
ní Erasmus. Jde tedy o výměnu studentů 
vojenských univerzit či akademií se zahra-
ničními partnery. Protože i zde platí heslo 
„kdo zaváhá, nejede“, Katedra letectva se do 
dané aktivity vrhla přímo „nadzvukovou 

rychlostí“. 
Výhodou naší katedry byly aktivity pořá-

dané v rámci evropských leteckých akademií. 
Zde jsme si také prostřednictvím osobních 
kontaktů zmapovali studijní prostředí či pod-
mínky výměnných pobytů. A ač jsme se chys-
tali vypravit dva naše studenty do Francie či 
dva do Německa, v pořadí třetí Belgie byla pro 
náš záměr k vyslání studentů nejvstřícnější. 

V první řadě šlo o to, najít zahraniční vo-
jenskou vzdělávací instituci, která má vzdělá-
vací program v souladu s Boloňskými dohoda-
mi. Tedy třístupňové vysokoškolské vzdělávání 
hodnocené získáváním počtu kreditů. Dru-
hým faktorem byla výuka daných předmětů  
v angličtině, neboť u leteckých specializací by 
se tento jazyk měl stát základním komunikač-
ním prostředkem. Třetím faktorem majícím 

vliv na vyslání studenta je přizpůsobení náplně 
studia danému semestru, ve kterém se student 
nachází na vlastní vzdělávací instituci.

Po prvním kontaktu tedy začalo „admi-
nistrativní šílenství“ nejen pro studenty či 
vedení katedry, ale i pro další „neviditelné“ 
zaměstnance Univerzity obrany. Personalisté, 
finanční orgány, oddělení vnějších vztahů, dě-
kanát FVT, rektorát… Všude tady pro zdárné 

vyslání studentů dělali lidé více, než jsou jejich 
pracovní povinnosti. To především z toho dů-
vodu, že se tato aktivita uskutečňovala na UO 
poprvé. 

Je třeba zdůraznit, že nezodpovězených 
otázek týkajících se „Military Erasmus“ bylo 
začátkem roku 2009 více než dost. Přede-
vším nešlo zcela převzít zkušenosti z civilního 
prostředí. Roční přerušení studia pro vojáky 
nepřichází v úvahu, stejně jako to, že by si  
v cizině měli zajišťovat pro svůj pobyt finanční 
prostředky například formou brigády.

Při posouzení všech pro i proti jsme se 
na Katedře letectva rozhodli, že daná aktivi-
ta bude dostupná studentům magisterského 
studia. Vzhledem k jazykovým možnostem 
studentů oboru Letový provoz jsme hledali 
předměty, které budou vyučovány v angličtině 
a po jejichž absolvování student obdrží mini-
málně ten samý počet kreditů, jaký je stanoven 
u studijního programu FVT UO. 

Královská vojenská akademie v Bruselu 
tedy po potřebných konzultacích nabídla Fa-
kultou sociálních a vojenských věd prostřed-
nictvím Katedry vzdušných operací upravené 
tříměsíční studium. Bohužel pro studenty se 
nejedná o plný semestr a veškeré předměty. 
Tuto dobu jsme respektovali jako minimální 
uznatelné období pro Erasmus aktivity. Je třeba 
zde také zdůraznit, že „čtyři mušketýři“ – pra-
porčíci Bc. Karel Dudek, Andrej Hyll, Štěpán 
Král a Jan Tancibudek – si budou muset zbytek 
předmětů tohoto letního semestru dohnat in-
dividuálně do konce zkouškového období.

Na druhé straně se na Katedře letectva 
FVT otevřela další kapitola zahraničních ak-
tivit. Věříme, že pobyt našich studentů na 
Královské vojenské akademii (RMA) v Bru-
selu přispěje ke zkušenostem do dalších let. 
Jsme velice rádi, že studenti FVT tak v den  
10. výročí vstupu ČR do NATO nastoupili ces-
tu otevírající možnosti další vojenské zahra-
niční spolupráce.

Závěrem mi dovolte za Katedru letectva 
FVT poděkovat všem pracovníkům UO, kteří 
se na zdárném vyslání těchto studentů oboru 
Letový provoz podíleli.

 Text: plk. gšt. Ing. Miloslav Bauer

Terminologická konference resortu MO na Univerzitě obrany
Dne 2. dubna 2009 proběhla na Univerzitě 

obrany v Brně již 9. terminologická konferen-
ce resortu MO. Tyto konference od roku 1999 
pravidelně organizuje Úřad pro obrannou 
standardizaci, katalogizaci a státní ověřová-
ní jakosti (Úř OSK SOJ). Letošní dubnová 
byla zaměřena na rozvoj aktuální vojenské 
terminologie při využití nových dostupných 
prostředků informačních technologií a jejím 
moderováním byl pověřen Ing. Jaroslav Stojan  
z pořádajícího úřadu. 

Konference společně zahájili ředitel  
Úř OSK SOJ Ing. Ladislav Minarčík a rektor 
UO v Brně brigádní generál v zál. prof. Ing. 

Rudolf Urban, CSc., dr. h. c. Speciálními 
hosty konference byli pracovníci Vojenské 
akademie ve Vídni plukovník Dr. Josef Er-
nest a podplukovník Manfred Gratzer, MSD. 
Dalším významným hostem byla PhDr. Věra 
Vlková, CSc., z Úřadu pro technickou norma-
lizaci, metrologii a státní zkušebnictví (Odbor 
technické normalizace). Vedle členů Výboru 
pro terminologii se konference zúčastnili také 
pracovníci ostatních terminologických praco-
višť resortu MO, Institutu Doktrín VeV-VA ve 
Vyškově, příslušníci Univerzity obrany a další 
zájemci o problematiku standardizace termi-
nologie. 

V rámci jednání konference zaznělo deset 
připravených vystoupení a prezentací, které 
budou na vyžádání k dispozici na Odboru pro 
obrannou standardizaci Úř OSK SOJ (Ing. J. 
Stojan). Na závěr jednání proběhla diskuse k 
některým problémovým okruhům aktuální 
vojenské terminologie.

Příští jednání terminologické konference 
je předběžně plánováno na jaro roku 2011.

Text: Ing. Jaroslav Stojan

Z jednání EUAFA, které se stalo zárodkem spolupráce BE-CZ Military Erasmus 
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Naše cesta za vzděláním v rámci „Military Erasmus“
Vše začalo jedno školní odpoledne. 
Po hodině na naší katedře byla celá 
naše učební skupina oslovena 
vedoucím katedry plk. gšt. Ing. 
Miloslavem Bauerem, který nás přišel 
informovat o možnosti účastnit 
se projektu Military Erasmus. Už dříve 
jsme měli nejasné informace o tom, 
že se tento program rozbíhá, ale nikdo 
z nás tomu nepřikládal příliš velký 
význam. Po oficiálním oslovení naším 
vedoucím katedry se situace rázem 
změnila. 

Téměř všichni bez výjimky se rozhodli po-
dat přihlášku a pokusit se projít sítem výběro-
vé komise. Přihlášky jsme vyplnili ve spěchu, 
termín odevzdání končil za necelé tři dny a 
nebyl čas otálet. Po zasedání komise nám za-
volal vedoucí katedry a sdělil nám radostnou 
novinu, že díky svým kontaktům zajistil čtyři 
místa na Royal Military Acedemy v Bruselu. 
Vyrozuměni byli všichni čtyři vybraní, jmeno-
vitě: Karel Dudek, Andrej Hyll, Štěpán Král a 
Jan Tancibudek. 

Příprava na „misi“
Pomalu se začal přibližovat termín našeho 

odjezdu, který se postupně upřesňoval a byl 
určen na čtvrtek 12. března 2009. Na UO už 
naplno začal nový semestr a my začali obchá-
zet jednotlivé učitele a zjišťovali vše potřebné, 
abychom mohli po svém návratu dokončit let-
ní semestr. Některé předměty, které na Králov-
ské vojenské akademii absolvujeme, nám bu-
dou započítány po získání příslušných kreditů 
v rámci našeho studia. Zbývající předměty pak 
budeme muset absolvovat po našem návratu. 
Celá situace je způsobena rozdílným systé-
mem vzdělávání v obou zemích a nemožností 
zajistit více předmětů, které by byly shodné  
s těmi, jež musíme absolvovat v rámci našeho 
studijního programu. 

Odjezd byl naplánován na 9 hodin ráno. 
Cesta nás vedla přes Prahu, Rozvadov, Frank-
furt až do Bruselu. 

Poznávání nového prostředí
Ráno jsme byli zvědavi, jak tu bude vypa-

dat normální školní den. V 8:30 jsme potkali 
průvodce, který se nás ujal. Ukázal nám celý 
areál školy a učebny, ve kterých bude probíhat 
výuka, tělocvičnu, posilovnu, bazén, horole-
zeckou stěnu a další zařízení školy. Dále jsme 
vyplňovali vstupní formuláře, dostali rozvrh 
na následujících pět týdnů a zařizovali všech-
no potřebné.

Po ukončení všech formalit jsme byli volní 
a mohli se vypravit na první poznávání Bru-
selu. Nijak jsme se ani nepřipravovali, prostě 
jsme vyrazili a s pomocí chytrých „udělátek“, 
jako je mobil s GPS, jsme směřovali do centra. 
Naše první dojmy byly různé. Chvíli se zdá-
lo, že jsme ani neopustili Českou republiku, 
jindy že jsme snad mimo evropský kontinent. 
Brusel je vskutku multikulturní město, žijí zde 

vedle sebe všechny možné národnosti. A jak 
tak vypadá, bez nejmenších problémů. Dalším 
rozdílem, který jsme postřehli, byly skutečně 
davy lidí, kteří zde chodí běhat. Běhá tu snad 
opravdu každý, napříč všemi věkovými a vá-
hovými kategoriemi. Docela potěšující pozná-
ní. Konečně nebudeme vystaveni posměšným 
pohledům kolemjdoucích, když půjdeme bě-
hat my. Z výletu vzešly první fotky a také jsme 
poznali nejbližší okolí a centrum města. Dal-
ší výpravy jsme naplánovali na víkend. Byli 
jsme hlavně zvědavi, co nás čeká v pondělí ve  
škole.

První „akademické“ postřehy
Pondělní ráno už bylo o poznání méně 

rozpačité než to páteční. Do jídelny jsme trefili 
bez problémů a do třídy naštěstí také. V plánu 

jsme měli jen dva předměty, angličtinu a po 
obědě ještě tělocvik. Angličtina začala v 7:45 
ve velice přátelském duchu, seznámili jsme se s 
naší třídou, se kterou máme většinu předmětů, 
dozvěděli se zásadní informace o Bruselu, která 
místa navštívit a co rozhodně zkusit. Pak už se 
pokračovalo ve výuce. Výuka angličtiny tu má 
skutečně výsadní postavení. Když jsme se tak 
koukali do rozvrhu, zjistili jsme, že průměrně 
jí budeme mít deset hodit týdně. Počínaje vše-
obecnou angličtinou, která je ovšem zaměřena 
převážně na angličtinu používanou ve vojen-
ství či přímo letectví, a konče angličtinou pro 
studenty řízení letového provozu. Ta se už týká 
pouze letectví. Tři hodiny angličtiny uběh-
ly jako voda a my si sdělovali první zážitky a 
pocity z výuky. Jednoznačně jsme se shodli na 
tom, že výuka angličtiny je tu na hodně vysoké 
úrovni a že pro nás bude velkým přínosem. 

Po obědě jsme řešili, na jaké hodiny tělo-
cviku budeme chodit. Rozhodli jsme se pro 
hodiny bojového umění, kde, jak jsme doufali, 
půjde o jiný systém sebeobrany, než se použí-
vá u nás. Vybavení na „normální“ hodinu bylo 

opravdu výborné. K dispozici byly jak boxer-
ské rukavice, helmy, suspenzory, tak chrániče 
holení. Jak jsme z dalších hodin poznali, vy-
bavení se skutečně hodí, dovoluje totiž prová-
dět některé techniky mnohem razantněji, než 
jsme zvyklí bez chráničů. 

Další dny se příliš nelišily. Pomalu jsme si 
začali zvykat na školu a na každodenní povin-
nosti s ní spojené. Skutečným zážitkem byly 
pro nás hodiny pod názvem Military opera-
tions. Už dopředu jsme dostali skripta a „do-
mácí úkol“ nastudovat první čtyři kapitoly, na 
nichž jsme nebyli přítomni. Hodiny vede plk. 
J. Peeters a už od první minuty nebylo pochyb-
ností, že ví přesně, o čem mluví. Ke každému 
tématu přidává k dobru nějaký ten příklad  
z vlastní praxe. A my pomalu zjišťujeme, že 
na počet misí, které absolvoval, by asi všechny 
prsty na rukách nestačily. 

S vedením naší „belgické“ katedry jsme 
se dohodli, že naplánujeme návštěvu několi-
ka belgických základen a že se pro nás pokusí 
zajistit seznamovací let s belgickým cvičným 
strojem Marchetti. První návštěvu jsme pod-
nikli do vojenského muzea. Nejdéle jsme se 
samozřejmě zdrželi ve velkém hangáru, kde 
byla vystavena letadla od počátku letectví 
až po současné stroje. Druhou podnikneme 
nejspíše už za dva týdny na vrtulníkovou zá-
kladnu vyčleněnou pro SAR v Koksijde. Už se 
opravdu těšíme. Průvodcem nám bude jeden 
z pilotů vrtulníku Sea King, který s daným 
vrtulníkem plní úkoly jak nad pevninou, tak 
i nad mořem.

S dalšími zážitky se tedy podělíme v dalším 
čísle Listů Univerzity obrany. Z Brusselu zdraví 
všechny kolegy 

 prap. Karel Dudek 
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P
Na téma zahraniční spolupráce

Plukovník gšt. Ing. Zbyšek Korecki, 
Ph.D., zastává funkci vedoucího 
Katedry logistiky od srpna 2006. 
Vzhledem k jeho předchozím 
zařazením na pozicích Ředitelství 
logistické a zdravotnické podpory 
ve Staré Boleslavi, absolvování 
Kurzu generálního štábu při Baltic 
Defence College v Estonsku 
a značně bohatému seznamu 
zahraničních služebních cest jsme 
si povídali na téma zahraniční 
spolupráce, rozvíjení spolupráce 
ve vědě a výzkumu se zahraničními 
partnery a rozvoji schopnosti 
mezinárodní spolupráce 
akademických pracovníků  
Katedry logistiky.

Pane plukovníku, dovolte mi vrátit se  
k vašemu studiu na Baltic Defence College  
v letech 2005–2006. Jaký význam měla pro 
váš současný postoj k mezinárodní spoluprá-
ci účast na Kurzu generálního štábu v Eston-
sku?

Vaše otázka ve mně vyvolala velmi živé 
vzpomínky na dobu nedávno minulou. Kurzu 
v letech 2005–2006 se zúčastnilo 54 studentů  
z 19 zemí. Pochopitelně největší zastoupení 
zde měly pobaltské státy. Baltic Defence Colle-
ge (dále jen BDCOL) je založena na spolupráci 
a interoperabilitě zemí. Jedná se o členské, ale 
rovněž nečlenské země Severoatlantické alian-
ce a z toho důvodu se zastoupení v učitelském 
sboru rekrutuje ve velké míře ze skandináv-
ských států, SRN a Francie.

Takto rozmanitý učitelský sbor musel mít 
jednoznačně stanovené hranice dokumentů 
pro výuku. BDCOL se tedy striktně opírá o 
alianční dokumentaci, která, jak všichni víme, 
je v anglickém jazyce. Mezinárodní prostře-
dí BDCOL ve mně vyvolalo dojem, že jedině 
mezinárodní chápání bezpečnostních otázek, 
rozvoje schopností bojových a logistických 
jednotek a trvalý rozvoj spolupráce mezi aka-
demickými pracovišti je správným krokem 
rozvoje. 

Jak byly po vašem příchodu na Univerzi-
tu obrany naplněny vaše představy o meziná-
rodní spolupráci akademických pracovišť?

Především jsem byl potěšen, že péčí rekto-
ra Univerzity obrany byla navázána a neustále 
prohlubována spolupráce s Národní univer-
zitou obrany Miklose Zrynyiho v Budapešti. 
Vzájemná spolupráce vyústila v mezinárodní 
logistické cvičení FourLog za účasti studentů 
Univerzity obrany Brno, Národní univerzity 
obrany Miklose Zrynyiho v Budapešti a ra-
kouské školy logistiky dislokované ve Vídni. 

Promiňte, ale z názvu, Four – tedy čtyři 
– Log, čili logistici, se nějak nemohu dopočí-
tat…

Máte pravdu, původní počet zúčastněných 
stran měla tvořit čtyři vysokoškolská zařízení. 
Vlivem vývoje vysokoškolského vzdělávacího 
systému na Slovensku ovšem došlo k pozasta-
vení účasti studentů Akademie ozbrojených síl 
Milana Rastislava Štefánika na tomto meziná-
rodním projektu. 

Zmínil jste, že byla pozastavena. Jsou 
tedy nějaké signály dalšího rozvoje spolu-
práce v zapojení dalších stran do projektu 
FourLog?

V uplynulém období jsme měli závěreč-
nou plánovací konferenci ke cvičení FourLog 
na půdě Univerzity obrany. Účastníci konfe-
rence, zástupci výše zmíněných vzdělávacích 
institucí, jasně deklarovali svůj zájem o přizvá-
ní dalších participantů na cvičení. Diskutovalo 
se také o otázce účasti pozorovatelů ze Srbska, 
Polska a Slovenska. Aktivity ze strany děkaná-
tu FEM ukáží možný další rozvoj. 

Jakým způsobem řeší Katedra logistiky 
rozvoj bilaterálních vztahů se vzdělávacími 
institucemi v zahraničí?

Zahájil bych konstatováním, že vzhledem 
k mému předchozímu působení na různých 
funkcích v AČR a následnému kariérnímu 
růstu kolegů jsme nyní v situaci, kdy mám 
poměrně rozvětvené kontakty ve strukturách 
NATO a EU. Jsem si vědom toho, že naše 
kontakty nebyly v počátcích orientovány na 
vzdělávací instituce, ale situace se výrazně 
změnila. Inženýrka Radka Lopourová, Ph.D., 
je v současné době koordinátorem zahranič-
ních aktivit na naší katedře, týkajících se pře-
devším realizace výukových pobytů učitelů v 
rámci programu LLP/Erasmus. Tím mám na 
mysli zpracování plánu mobility učitelů, dis-
kusi s pověřenými zástupci vzdělávacích insti-
tucí, koordinaci zpracování příslušné doku-
mentace a podobně. Samozřejmě tyto aktivity 
jsou nad rámec pracovní náplně jmenované, 
takže bych rád vyzvedl její práci ve prospěch 
katedry.

Mohl byste v krátkosti zhodnotit dosa-
vadní úspěchy katedry v rozvíjení meziná-
rodních vztahů?

Naším největším úspěchem oceněným na 
mezinárodním poli je série vyžádaných před-
nášek na Akademii obrany v Bělehradě v říj-
nu minulého roku za účasti zástupců kateder 
logistiky a ekonomie. Vyžádaným tématem 
byla Podpora hostitelským státem a zástupci 
kateder zvládli celkem sedmnáct přednášek 
v průběhu pěti kalendářních dnů. Mezi hlav-
ní cíle nepatřily pouze vyžádané přednášky.  
V návaznosti na aktivity rektora jsme ro-
kovali o dalším rozvoji vzájemných vztahů  
v oblastech vojenského vzdělávání, o vědecko-
výzkumné spolupráci a předávání zkušeností  
z implementace standardů nutných pro me-
zinárodní spolupráci ve vojenské oblasti. 
Základní formou této spolupráce bude part-
nerství při řešení projektů EU a ostatních 
mezinárodních vědeckých soutěží. Výsledky 
těchto aktivit budou prezentovány na vojen-
sko-vědeckých a vědecko-odborných work-
shopech a konferencích. 

Další spolupráce je péčí Ing. Radky Lo-
pourové, Ph.D., směřována na Národní uni-
verzitu obrany Miklose Zrínyiho v Budapešti a 
Národní vojenskou akademii Vasila  Levského 
ve Velikém Tarnovu v Bulharsku.

Koordinátorka mezinárodní spolupráce 
Katedry logistiky projednala možnosti reali-
zace mobility učitelů v rámci programu LLP/
Erasmus s maďarskými kolegy, kteří by měli 
realizovat přednášky u našich studentů logis-
tických odborností v tomto semestru v rám-
ci přípravy na cvičení FourLog. Na přelomu 
května a června by zástupci naší katedry, jme-
novitě npor. Ing. Martin Vlkovský a Ing. Petr 
Němec, Ph.D., měli prezentovat své přednášky 
z oblasti dopravních a skladovacích systémů 
na univerzitě v Budapešti.

První výukový pobyt učitelů Mgr. Nataši 
Pomazalové, Ph.D., a Ing. Radky Lopouro-
vé, Ph.D., na univerzitě ve Velikém Tarnovu  
v Bulharsku proběhl v druhé polovině 
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dubna tohoto roku, kde přednášely témata 
zaměřená do oblastí podnikové logistiky, 
outsourcingu a Public Private Partnership 
projektů.

Jsou zde viditelné nějaké návazné aktivi-
ty ze strany představitelů Univerzity obrany 
Srbska?

Srbští partneři získali projekt OBSE „As-
sistance to the Military Education Reform in 
Serbia“. První pracovní jednání se uskutečni-
la začátkem dubna tohoto roku na Univerzitě 
obrany v Bělehradě. 

Předpokládám, že v souladu s akceptova-
nou nabídkou témat z oblasti logistické pod-
pory budou témata po koordinačním jednání 
definitivně potvrzena. Témata byla zaslána 
představitelům Univerzity obrany v listopa-
du 2008 a obsahovala oblasti řízení logistické 
podpory v manažerské a technické rovině.  
V zásadě se nabízená témata dotýkala kateder 
logistiky, zbraní a munice a bojových a speci-
álních vozidel. 

Výuka v anglickém jazyce je v současnosti 
diskutovanou otázkou napříč celou Fakultou 
ekonomiky a managementu. Mohl byste jako 
koordinátor této aktivity přiblížit aktuální 
stav připravenosti?

Je ctí a současně velkou výzvou příslušní-
ků Katedry logistiky, že byli osloveni rektorem 
univerzity k zahájení příprav na výuku modulu 
logistika v anglickém jazyce. Rád bych upřes-
nil skutečný rozsah tohoto úkolu. Výuka bude 
probíhat ve standardně akreditovaném studij-
ním programu. Což v realitě znamená, že výu-
ka bude probíhat ve všeobecném, vojenském a 
oborovém curriculu, výuce jazyka a tělocviku. 
Tím chci zdůraznit, že zapojení akademického 

sboru bude napříč katedrami a samozřejmě  
v závislosti na jazykových znalostech. 

V souladu s nařízením děkana FEM byla 
zřízena pracovní skupina pro koordinaci pří-
pravy modulu logistika v anglickém jazyce. 
Participující katedry vyslaly své zástupce Mgr. 
Jiří Neubauera, Ph.D. (K-101), Ing. Janu Vo-
dákovou, Ph.D. (K-102), JUDr. Jiřího Fuchse, 
Ph.D. (K-109), a pplk. Ing. Miroslava Mašleje 
(K-110) ke koordinaci činnosti při přípravě 
modulu logistika v anglickém jazyce.

Jaká je pracovní atmosféra v pracovní 
skupině, která je vzhledem k rozdílnosti vyu-
čovaných oblastí značně nesourodá?

Paní redaktorko, jak jsem již zmínil, zku-
šenosti z předchozích pracovišť jasně doka-
zují, že ochota spolupracovat je základem 
úspěchu. V dnešní době často užívaný výraz 
synergie je tím správným definováním atmo-
sféry uvnitř pracovní skupiny. Jsem voják a 

úkol o připravenosti modulu k zahájení výuky 
jsem pochopil. V souladu s harmonogramem 
prací na přípravě bakalářského studijního pro-
gramu předložím panu rektorovi hlášení o při-
pravenosti modulu ve všeobecném curriculu  
v červnu 2009.  

Z toho, co jste zmínil, vyplývají náročné a 
časově dimenzované úkoly. Jak jste připraven 
na tento tlak?

Dovolte mi pouze vyzdvihnout práci všech 
mých kolegů a poděkovat jim za jejich přínos  
k rozvoji katedry. Jan Werich zpíval ve své pís-
ni „Ten umí to a ten zas tohle….“, a to si mys-
lím jasně charakterizuje mou snahu zaměřit 
činnost každého příslušníka Katedry logistiky 
do oblasti, pro kterou je v rámci svých schop-
ností nejlépe připraven.

Ptala se: Mgr. Zdeňka Dubová
Foto: Mgr. Zdeňka Dubová

Diskuse nad národními strategickými dokumenty
Ve dnech 17. až 19. března 2009 se usku-

tečnila pracovní návštěva příslušníků Kurzu 
národní bezpečnosti Akademie ozbrojených 
sil v Liptovském Mikuláši na Univerzitě obra-
ny. V rámci reciproční návštěvy absolvovali 
slovenští důstojníci společné zaměstnání s po-
sluchači Kurzu generálního štábu Univerzity 
obrany.

Skupina slovenských důstojníků vedená 
generálmajorem v záloze Ing. Rudolfem Žíd-
kem se nejprve setkala s představiteli manage-
mentu Univerzity obrany. Hosty ze Slovenska 
na půdě univerzity přivítal prorektor pro vněj-
ší vztahy UO plukovník Ing. Jaroslav Průcha. 
Po představení poslání, struktury a součas-
ných úkolů univerzity mezi příslušníky Kurzu 
národní bezpečnosti zavítal rektor-velitel Uni-
verzity obrany brigádní generál v záloze prof. 
Ing. Rudolf Urban, CSc. 

V následné diskusi se slovenskými dů-
stojníky rektor Univerzity obrany hovořil o 
výsledcích neformálního zasedání ministrů 
obrany zemí Evropské unie, které probíha-
lo v první polovině března v Praze a mimo 
jiné se zabývalo otázkami rozvoje vojenských 
schopností EU a vzdělávacím programem vý-

měnných pobytů v rámci Military Erasmus. 
Generálmajorem v záloze Rudolf Žídek zase 
informoval o přípravě projektu společného 
Kurzu generálního štábu pro příslušníky ar-
mád států Visegrádské čtyřky. 

Na pracovním setkání s rektorem-velite-
lem UO byly dále diskutovány otázky spojené 
s modernizací ozbrojených sil, výběrem ucha-
zečů o studium na UO, jazykovou přípravou 
studentů, možností pokračování studia v na-
vazujícím magisterském studijním programu, 
profilem absolventa vojenské vysoké školy 
jako vojenského manažera a technického od-
borníka a podobně. 

V další části programu návštěvy příslušní-
ků Kurzu národní bezpečnosti AOS na brněn-

ské Univerzitě obrany se uskutečnilo společné 
zaměstnání s posluchači Kurzu generálního 
štábu, jehož garantem na Univerzitě obrany 
je Ústav strategických a obranných studií. Na 
půdě ústavu se hosté ze Slovenska setkali s 
jeho vedením a poté se zúčastnili společného 
semináře s příslušníky Kurzu generálního štá-
bu. Seminář byl věnován prezentacím a disku-
si nad národními strategickými dokumenty. 

Kurz národní bezpečnosti představuje 
vzdělávací aktivitu Akademie ozbrojených sil 
generála Milana Rastislava Štefánika v Liptov-
ském Mikuláši, která je realizována Ústavem 
bezpečnosti AOS ve spolupráci s Fakultou 
politických věd a mezinárodních vztahů Uni-
verzity Mateja Bela v Bánské Bystrici a pod 
odbornou gescí Sekce obranné politiky, me-
zinárodních vztahů a legislativy Ministerstva 
obrany SR. Kurz je zaměřen na komplexní 
studium národní a mezinárodní bezpečnos-
ti, obranné politiky a strategie zabezpečení 
obrany státu s cílem prohloubit a rozvíjet sa-
mostatné, analytické a koncepční myšlení jeho 
účastníků. 

Text a foto: Dr. Pavel Pazdera
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Přípravy na IDET vrcholí
Katedra logistiky organizuje 
v rámci mezinárodního veletrhu 
obranné a bezpečnostní techniky 
IDET 2009 jednu z konferencí 
Community – Army – Technology – 
Environment (Společnost – Armáda 
– Technika – Životní prostředí) – 
CATE 2009. Konference nazvaná 
Ekonomika, logistika a ekologie 
v ozbrojených silách, která 
je organizována ve spolupráci 
s Katedrou ekonomie, tvoří jeden 
z nosných pilířů odborného 
doprovodného programu veletrhu 
IDET. Hlavní cíle konference byly 
definovány přípravným výborem 
ve směru problematiky udržitelnosti
ekonomických a logistických 
systémů a ochrany životního 
prostředí v ozbrojených silách 
v současnosti při plnění misí 
NATO a EU. 

Vzhledem k definování vojensko-poli-
tických cílů uvedených v Dlouhodobé vizi 
Ministerstva obrany ČR: Ozbrojené síly pro 
výzvy 21. století, je snahou organizátorů kon-
ference zvýraznit komplexní přístup při řešení 
udržitelnosti v kontextu odborných poznatků 
získaných v průběhu předsednictví ČR v EU.

Udržitelný rozvoj a uplatňování jeho prin-
cipů v resortu obrany bylo následně stanoveno 
jako ústřední téma konference. Organizační 
výbor pod řízením docenta Ing. Miroslava 
Cempírka, CSc., vytyčil tematické okruhy 
problémů do diskuse. Jedná se o procesy ži-
votního cyklu materiálu, akvizičního procesu  
v resortu obrany a implementace služeb for-
mou projektů Partnerství soukromého a ve-
řejného sektoru, ekonomických aspektů v oz-
brojených silách, zahrnujících problematiku 
nákladovosti a controllingu. 

Zvláštní pozornost bude věnována pro-
blematice integrované logistické podpory  
v mnohonárodním prostředí operací Severo-
atlantické aliance a Evropské unie. Příslušníci 
Katedry logistiky si uvědomují potřebu využití 
podpory hostitelskou zemí a realizace vybra-
ných logistických služeb třetí stranou (TPLS)  
a z tohoto důvodu bude zmíněná problema-
tika rovněž obsahem konference. Vzrůstající 
význam opatření k ochraně životního prostře-
dí, environmentální aspekty provozu vojen-
ských základen a analýza získaných zkušeností 
z ochrany životního prostředí v prostoru ope-
race se v diskutovaných tématech konference 
odrazí rovněž.

Výše zdůrazněná témata vyžadovala nut-
nost oslovit odborníky z praxe, stejně tak  
i akademické pracovníky. Účast na jednání  
v rámci konference a garanci převzal a potvr-
dil ředitel Sekce logistiky MO brigádní generál 
Ing. Libor Krejcar a velitel Velitelství sil pod-
pory brigádní generál Ing. Jaroslav Kocián. 

Zapojení těchto expertů daných logistických 
odborností je příkladem intenzivní spoluprá-
ce vojskové praxe s Katedrou logistiky.

Organizační výbor usiloval o propojení 
prezentace výsledků vědecko-výzkumné a pe-
dagogické činnosti příslušníků Katedry logisti-
ky. Veletrh obranné a bezpečnostní techniky je 
příležitostí prezentovat reálné výsledky práce 
katedry nejen v oblasti teoretické, ale rovněž  
v oblasti praktických a hmatatelných výsledků. 

Lze konstatovat, že nejhmatatelnější vý-
sledky našich vědecko-výzkumných aktivit 
jsou dosaženy v dílčím výzkumném záměru 
Reforma systému stravování a zásobování 
potravinami – Zabezpečení příslušníků zahra-
ničních operací pod vedením organizace Se-
veroatlantické smlouvy pekařskými výrobky 
a Sledování výživového stavu vojáků a jejich 
tělesného složení během zahraniční vojenské 
mise, na nichž pracoval vědecko-výzkumný 
tým ve složení mjr. Ing. Tomáš Béza, Ph.D., 
profesor Ing. Aleš Komár, CSc., Ing. Pavla Va-
sická a Ing. Lukáš Kes.

Veletrh nám dává možnost prezentovat 
naše pracovní výsledky. Organizační výbor 
oslovil hlavního řešitele uvedeného projektu 
majora Ing. Tomáše Bézu, Ph.D., aby připravil 
názornou ukázku výsledků práce řešitelského 
kolektivu, která bude realizována ve vnější  
expozici v prostoru Polygonu. Expozice bude 
zaměřena na alternativní výrobu chleba v mi-
sích a také bude představovat historii výroby 
chleba v poli.

Udržitelnost vojsk v prostoru operace vy-
chází ze schopnosti jednotek logistiky realizo-
vat zásobovací cyklus, vybudování a provoz, 
mimo jiné, ubytovacích kapacit. Předpoklad 
zasazení jednotek AČR mimo teritorium Ev-
ropské unie a Severoatlantické aliance vytváří 
tlak na dopravní kapacity a manipulaci s ma-
teriálem. Příslušníci Katedry logistiky spolu-

pracují při definování potřeb a schopností ně-
kterých prvků. K nejúspěšnějším výsledkům 
spolupráce s mimoresortním partnerem lze 
zařadit návrh a výstavbu rozvinutelného 
obytného kontejnerového systému. Navržený 
systém splňuje hygienicko-zdravotnické pod-
mínky, stejně tak jako podmínky ochrany živé 
síly. Tento rozvinutelný obytný kontejnerový 
systém bude také součástí expozice Katedry 
logistiky.

Mezinárodní auditorium, které se zúčastní 
veletrhu, umožní rovněž realizovat aktivity za-
měřené na možnosti rozvoje vzdělávání vojen-
ských profesionálů členských a kandidátských 
států NATO a EU.  Úzká spolupráce Katedry 
logistiky s Vojenskou akademií v Bělehra-
dě a rozvíjející se aktivity v rámci programu 
LLP Erasmus do Bulharska a Maďarska daly 
vzniknout idejím, které by ve svém důsledku 
měly vést k cílené spolupráci akademických 
pracovníků a studentů vojenských univerzit a 
upevňovat možnost sdílení teoretických zna-
lostí a praktických zkušeností při zapojování 
se do struktur Severoatlantické aliance a Ev-
ropské unie. 

Uskutečněné workshopy na Katedře logis-
tiky, diskuse a konzultace s představiteli sekce 
logistiky, Velitelstvím sil podpory, se zástupci 
Sekce vyzbrojování MO a v neposlední řadě  
s představiteli České republiky v Bruselu daly 
vzniknout návrhu rámce pro mezinárodní 
kooperaci v oblasti logistické podpory. Vzhle-
dem k tomu, že některé detaily nejsou dopo-
sud rozpracovány do podrobností, ponechám 
prostor k představení záměru až na samotný 
veletrh.

Text: plk. gšt. Ing. Zbyšek Korecki, Ph.D.,
vedoucí Katedry logistiky FEM
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Cenu primátora Hradce Králové dostal náš student
Na slavnostním večeru u příležitosti 
udílení výročních cen města 
Hradce Králové dne 1. dubna 2009 
byla udělena Cena primátora města 
za studentskou tvůrčí práci za rok 2008 
kpt. MUDr. Zdeňku Šubrtovi, Ph.D., 
z Fakulty vojenského zdravotnictví UO, 
Katedry válečné chirurgie.

Za poslední tři roky je to již podruhé, kdy 
student Fakulty vojenského zdravotnictví Uni-
verzity obrany (FVZ UO) získal toto prestižní 
ocenění v konkurenci ostatních vysokoškol-
ských institucí, které působí v Hradci Králo-
vé a které zahrnují fakulty Univerzity Hradec 
Králové a Lékařskou a Farmaceutickou fakultu 
Univerzity Karlovy v Hradci Králové. V roce 
2007 získal tuto cenu Ing. Kamil Kuča, Ph.D., 
pracovník Katedry toxikologie.

Kpt. MUDr. Zdeněk Šubrt, Ph.D., nastou-
pil ke studiu doktorského studijního progra-
mu Vojenská chirurgie na Fakultu vojenského 
zdravotnictví Univerzity obrany v Hradci Krá-
lové v roce 2005. V roce 2008 studium úspěšně 
ukončil obhajobou disertační práce „Zvýšení 
efektivity radiofrekvenční ablace v oblasti jater 
pomocí endovaskulární manipulace“ a slože-
ním státní doktorské zkoušky v oboru vojen-
ská chirurgie.

Již v době pregraduálního studia na fakul-
tě projevoval zájem o chirurgii a následně jako 
pracovník Katedry válečné chirurgie FVZ UO 
prokázal i odpovídající předpoklady pro kli-
nickou práci, včetně manuální zručnosti jako 
základního předpokladu pro práci chirurga.

V průběhu studia se orientoval na složi-
tou a obtížnou problematiku chirurgie jater 
a žlučových cest. Jeho odborným školitelem 
byl prof. MUDr. Miroslav Ryska, CSc., a me-
todickým vedoucím pak pplk. doc. MUDr. 
Alexander Ferko, CSc. V současné době je 
členem týmu Centra hepatobiliární chirurgie 
na Chirurgické klinice Fakultní nemocnice  
v Hradci Králové.

Od počátku svého studia se vyznačoval 
iniciativním přístupem, snahou ovládnout 
nejen nové operační přístupy experimentální 
chirurgie jater, ale také v kombinaci s dalšími 
nechirurgickými terapeutickými metodami. 
Vyznačoval se dále soustavností studia odbor-
né literatury a na druhé straně snahou vlastní 
dosažené výsledky přednášet na domácích i 
zahraničních odborných fórech a také vý-
sledky publikovat. Od počátku svého studia 
byl nasměrován ke společensky a medicínsky 
významnému a náročnému tématu, chirurgic-
kému řešení nádorů jater. Je možné říci, že jej 
toto téma oslovilo a dokázal je v rámci expe-
rimentálních chirurgických přístupů na zvíře-
cím modelu dovést až ke klinickým aplikacím 
v oblasti chirurgie jater. Přitom malignity ja-
ter, primární i sekundární povahy, představují 
v současnosti významný léčebný problém u 
velké skupiny pacientů a patří mezi zásadní 
příčiny nemocnosti a úmrtnosti u nemocných 
s nádorovým onemocněním. 

Dosažené výsledky, které jsou obsahem 
jeho doktorské disertační práce, potvrzují 

technickou proveditelnost, jednoduchost a 
bezpečnost dočasného perkutánního balono-
vého uzávěru retrohepatální dolní duté žíly a 
jeho pozitivní vliv na efektivitu radiofrekvenč-
ní ablace jater.

Za dobu svého studia publikoval dr. Šubrt 
23 sdělení v časopisech s recenzním řízením. 
Výsledky prezentoval na konferencích doma 
i v zahraničí, kde uvedl 62 posterů a předná-
šek s odborným ohlasem. Je zcela neobvyklé 
u studenta výhradně klinického doktorského 
studijního programu, aby měl při obhajobě 
své doktorské disertační práce 5 publikací  
v časopisech s impact faktorem a z toho byl 
dvakrát jako hlavní autor. O vědecké a odborné 
úrovni práce dr. Šubrta svědčí i to, že v letech 
2005, 2006 a 2007 získal opakovaně prestižní 
ocenění –  „Procházkovu cenu za publikace  
v chirurgických oborech“, kterou uděluje dě-
kan LF UK v Hradci Králové jako výraz oce-
nění nejvýznamnějšímu autorovi vědeckých 
publikací v oboru chirurgie za uplynulý rok.

Výše uvedené skutečnosti byly spolu s 
hodnocením příkladného přístupu k vědecké 
výchově dr. Šubrta důvodem k podání návr-
hu z úrovně vedení fakulty na ocenění Cenou 
primátora města za studentskou tvůrčí práci 
v roce 2008. Rada statutárního města Hradce 
Králové vybírala, po předchozím výběrovém 
řízení, ze tří nominovaných kandidátů na 
Cenu primátora města za studentskou tvůrčí 
práci z řad studentů Farmaceutické fakulty 
Univerzity Karlovy v Hradci Králové, Pedago-
gické fakulty Univerzity Hradec Králové a Fa-
kulty vojenského zdravotnictví UO v Hradci 
Králové a rozhodla o udělení ceny kpt. MUDr. 
Zdeňku Šubrtovi, Ph.D. 

Text: prof. MUDr. Josef Fusek, DrSc.,                                                
Foto: archiv FVZ
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Sportovní den rektora v Liptovském Mikuláši
Studenti Univerzity obrany v Brně byli 
v pátek 27. března letošního roku hosty 
Sportovního dne rektora na Akadémii 
ozbrojených síl v Liptovském 
Mikuláši, se kterou naše škola 
podepsala v prosinci minulého roku 
„Dohodu o vzájemné spolupráci“. 
Dohoda se stala nedílným 
stavebním kamenem v pilíři přátelství 
mezi českým a slovenským národem 
při výchově a vzdělávání mladé 
vojenské inteligence a určitě lze bez 
nadsázky říct, že společné setkání 
sportovců obou univerzit bylo dalším 
kamínkem v mozaice oboustranné 
spolupráce.

Sportovnímu klání zástupců obou uni-
verzit předcházelo slavnostní zahájení spor-
tovního dne rektorem Akadémie ozbrojených 
síl brigádním generálem doc. Miroslavem Ke-
lemenem, Ph.D., za účasti rektora Univerzity 
obrany brigádního generála v. v. prof. Ing. Ru-
dolfa Urbana, CSc., kteří společně předali dě-
kovné listy studentům i zaměstnancům AOS 
za vzornou reprezentaci na různých  sportov-
ních soutěžích ozbrojených sil od začátku le-
tošního roku.

Akadémia ozbrojených síl si sportovním 
dnem připomněla svátek narození učitele 
národů – Jana Amose Komenského. Učitelé 
Ústavu tělesné výchovy a sportu AOS připra-
vili bohatý sportovní program. Pro vyznavače 
dálkových pochodů to byly například turistic-
ké pochody do blízkého okolí Liptova. 

Pravou soutěžní atmosféru však zažívali 
zejména účastníci sportovních utkání v pro-
storách tělovýchovného areálu, kde se soutě-
žilo ve florbalu, volejbalu, malé kopané, vo-
jenském lezení, vojenském plavání a v silovém 
víceboji. Reprezentanti Univerzity obrany si 
vedli výborně, své soupeře se jim podařilo 
porazit ve florbalu, volejbalu, malé kopané 
a vojensko-praktickém lezení. Ve vojensko-
praktickém plavání byly výsledky vyrovnané, 

vyhráli jsme v kategorii žen, v kategorii mužů 
byl lepší reprezentant AOS. Lepší  také  byli 
studenti AOS v disciplínách silového víceboje.  
Podle ředitele Centra tělesné výchovy a spor-
tu UO pplk. Mgr. Petra Hanáka „účast našich 
studentů na sportovním dnu v Liptovském 
Mikuláši můžeme směle hodnotit jako úspěš-
nou nejen z hlediska sportovního, ale i z hle-
diska rozvíjení nadstandardních vztahů mezi 
UO a AOS. Velmi cenná jsou vítězství našich 
studentů zejména ve vojenském plavání a vo-
jenském lezení, ale dík patří všem studentům 
za vzornou reprezentaci Univerzity obrany“.

Ve sportovním umění si své síly změřili 
také učitelé Centra tělesné výchovy a spor-
tu Univerzity obrany v Brně s učiteli Ústavu 
tělesné výchovy a sportu AOS v Liptovském 
Mikuláši, a to v basketbalu a tenisu. Na výzvu 
změřit si dovednosti v tenise reagoval i rektor 
UO brigádní generál v záloze Rudolf Urban, 
a i když nezvítězil, podal úctyhodný výkon, a 

to jak v duelu se zástupcem rektora AOS plk. 
gšt. Ing. Jurajem Výrostkem, tak v následné 
čtyřhře.

Význam společného setkání výstižně hod-
notil Mgr. Dušan Litva, PhD., z Ústavu telesnej 
výchovy a športu, jenž byl jedním z organizá-
torů Sportovního dne rektora: „Z hľadiska 
športového je  to dobrá forma porovnávania si 
pohybových zručností a prezentovania telesnej 
zdatnosti a kondície. Azda najväčší vklad ta-
kýchto stretnutí je vo vzájomnom nadväzo-
vaní priateľstiev, lebo za tie roky po rozdelení 
Československa už vyrastá pod Tatrami a za 
riekou Moravou iná generácia mladých ľudí  
s inými ideálmi, inou hodnotovou orientáciou. 
Domnievam sa, že je potrebné si aj takto pri-
pomenúť určité historické spojenie Slovákov  
a Čechov, a šport určite veľmi napomáha  
k zbližovaniu všetkých generácií a vojakov 
zvlášť v ktorejkoľvek dobe.“

Text a foto: Mgr. Zdeňka Dubová

V průběhu chladného, oblačného a bezvětrného dopoledne se v sobotu 28. března 
letošního roku v centru Prahy shromáždilo bezmála 200 štafet účastníků jedenáctého 
ročníku Servis 1/2 Maratonu Praha. 

Obvykle se startuje přímo v centru Prahy a každý rok závod přiláká více běžců z 
České republiky i z celého světa. Atmosféra okolo trati bývá vždy neopakovatelná. Šta-
fetový závod 3 × 5,0 km/1 × 6,097 km se běží v rámci prestižního půlmaratonu, kterého 
se účastní jak složky státní správy, tak soukromé firmy. 

Podmínky pro letošní ročník byly optimální, proto štafety mohly zaútočit na traťo-
vý rekord vítěze z roku 2008 – týmu Policie České republiky z Ústí nad Labem, s časem 
1:09:17. To se také povedlo a tým Policie České republiky zdolal tuto trať za 1:08:34. 
Naši studenti Fakulty ekonomiky a managementu se také neztratili. Podpraporčíci Mi-
loš Kafka, Petr Matouš, Tomáš Podlužanský a Jan Šnejda skončili na pěkném devátém 
místě s časem 1:19:38. V rámci armády obsadili druhé místo.

Text a foto: mjr. Ing. Mgr. Tomáš Leuchter

Studenti UO reprezentovali AČR
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Zkušenosti z kurzu před odletem na misi
Ve dnech 9. až 13. března letošního 
roku se v Jeseníkách v okolí Pradědu 
uskutečnil kurz lezení v zimě pod 
vedením vedoucích instruktorů AČR 
ve vojenském lezení mjr. Davida 
Ullricha a mjr. Františka Vaněčka, kteří 
oba působí v Centru tělesné výchovy 
Univerzity obrany. Kurzu se zúčastnili 
především studenti Univerzity obrany, 
ale i několik příslušníků z vojenských 
útvarů AČR. 

Povrch Afghánistánu je hornatý, má 
pevninské podnebí s horkými léty a stude-
né zimy. Nadmořská výška se zvyšuje z jihu 
směrem k severovýchodu.  Zde se také na-
chází nejvyšší hora Afghánistánu – Nowshák  
(7485 m n. m.).

Oblast Kosova je zejména na severozápadě 
a jihu obklopena horami s nadmořskou výškou 
nad 2 000 m, zbytek tvoří rovná povodí řek a 
mírně kopcovitá krajina položená v průměru 
400–700 m nad mořem. Nejvíce hor je na vý-
chodě území. Nejvyšší hora měří 2 565 m. 

Proč výčet geografických dat zrovna těch-
to dvou zemí? Zasvěcený čtenář jistě odhalil, 
že jsou to státy, kam jsou nejčastěji nasazováni 
čeští vojáci v rámci zahraničních misí. Z naší 
armády se stává armáda s expedičním poten-
ciálem, a proto je potřeba vybavit se na tato 
odlišná prostředí nejen jazykově a logisticky, 
ale naučit se pohybu v naprosto odlišném pří-
rodním terénu a přizpůsobit tomu taktiku. 

Oblast Jeseníků v okolí Pradědu je dobře 
známá pro náročné zimní podmínky. Během 
kurzu lezení pořádaného Univerzitou obrany 
počasí obzvlášť „přálo“ – každodenní sněžení 
a vítr podmínky v tak náročném terénu roz-
hodně neulehčovaly. A to je jistě dobře. Dvou-
tisícovku či sedmitisícovku si v České republi-
ce nenasimulujeme, takže čím těžší podmínky 
budeme mít jinde, tím lépe. Během kurzu si 
budoucí i stávající důstojníci a potažmo ve-
litelé zkusili, jak náročný je pobyt a pohyb  

v zimním horském prostředí či bezpečné pře-
konávání skalních i ledových úseků horského 
terénu. Alespoň částečně se seznámili s nebez-
pečím zimních hor. Dokonce se na vlastní kůži 
mohli přesvědčit o tom, jaké je to být zasypán 
lavinou a jak zoufalé je pokoušet se bez ade-
kvátního vybavení hledat v ní zasypané kama-
rády, ale naučili se i zacházet s nejmoderněj-
ším k tomu určeným vybavením. Následovalo 
školení v první pomoci, v improvizované do-
pravě zraněného i budování improvizovaného 
přístřeší, protože všechny zmíněné činnosti  
k vojenskému lezení v zimě patří.

Tohle vše je obrovskou devizou pro kari-
éru těchto budoucích i stávajících vedoucích 
pracovníků AČR. Velitel, který sám zažil výše 
popsané činnosti, svou jednotku v průběhu 
zahraniční operace určitě nikdy vlastní ne-
zodpovědností, nebo ještě hůř neznalostí, 
neohrozí. Bude si totiž uvědomovat, jak ka-
tastrofální důsledky by to mohlo mít, a díky 
svým dovednostem dovede svou jednotku ke 
zdárnému splnění úkolu. Vedoucí logistic-
kých odborností si zase uvědomí, jak zásadní 
rozdíl je ve vybavení, zásobování i stravování  
v horách, a budou jednotkám, jež zabezpečují, 
lépe vycházet vstříc – a tím i oni lépe přispějí  
k úspěšnému splnění operačního úkolu.

Jestliže chceme zodpovědně plnit spoje-
necké závazky a naplnit všechna „M“, která 
jsme si předsevzali, tak tohle je přesně ten 
typ kurzu, jenž je potřeba uskutečňovat. A je 
to jistě i cesta, kterou by se speciální tělový-
chova měla ubírat. Sama v červenci odlétám 
do zahraniční mise a věřím, že mnohé z nově 
nabytých zkušeností budu s úspěchem apliko-
vat v praxi.

Text: por. Bc. Simona  Bulanderová, 
VÚ 1923 Pardubice

Foto: pprap. Petr Kopřiva, 22-3 ŘLP
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V Ě D A  A  V Ý Z K U M

Cena děkana FVZ za vědeckou práci za rok 2008
Z rukou děkana plk. prof. MUDr. 
Romana Prymuly, CSc., Ph.D., převzal 
30. března 2009 na jednání Vědecké 
rady Fakulty vojenského zdravotnictví 
UO v Hradci Králové „Cenu děkana za 
vědeckou práci za rok 2008“ pracovník 
Katedry toxikologie PharmDr. Kamil 
Musílek, Ph.D. Udělena byla podle 
Jednacího řádu Vědecké rady Fakulty 
vojenského zdravotnictví čl. 9 odst. 1.

Vědecká rada Fakulty vojenského zdra-
votnictví na svém zasedání dne 26. ledna 2009 
posuzovala čtyři návrhy na udělení této ceny 
a tajným hlasováním většina hlasů rozhodla 
o návrhu udělit tuto cenu PharmDr. Kamilu 
Musílkovi, Ph.D.

V návrhu, který zaslal předsedovi VR FVZ 
plk. prof. MUDr. Jiří Kassa, CSc., je uvedeno, 
že dr. Musílek v roce 2008 vykázal mimořádně 
rozsáhlé publikační a přednáškové aktivity; je 
autorem nebo spoluautorem 12 článků (z toho 
10 publikací v časopisech s IF – celkový IF = 
19,287) a 29 konferenčních příspěvků. Je spo-
luřešitelem 2 výzkumných záměrů, řešitelem 
nebo spoluředitelem 7 grantů a konzultantem 
nebo konzultantem specialistou 10 diplomo-
vých a 2 doktorských prací.

PharmDr. Kamil Musílek, Ph.D., naroze-
ný 15. 10. 1980 v Litomyšli, je pracovníkem 
Katedry toxikologie. Na Fakultu vojenského 
zdravotnictví Univerzity obrany nastoupil  
v roce 2006. V roce 2007 úspěšně ukončil dok-
torský studijní program v oboru Farmaceutic-
ká chemie na Farmaceutické fakultě Univer-
zity Karlovy v Hradci Králové. Tématem jeho 
disertační práce byla „Syntéza nových reakti-
vátorů acetylcholinesterasy a jejich evaluace 
proti otravám organofosfáty in vitro“. V roce 
2007 také zahájil doktorský studijní program 
na Fakultě vojenského zdravotnictví Univerzi-
ty obrany v oboru toxikologie. Dále mu bylo 
uděleno (2006/2007) Chevening stipendium 

britské vlády (z ČR 4 úspěšní uchazeči) a ná-
sledně absolvoval šestiměsíční stáž na skotské 
University of St. Andrews (výzkum Alzheime-
rovy nemoci). V prosinci roku 2008 mu byl na 
základě úspěšného rigorózního řízení udělen 
titul PharmDr. V roce 2008 byl oceněn Cenou 
ministra školství, mládeže a tělovýchovy pro 
vynikající studenty a získal první místo Ceny 
za farmacii, udělované firmou Sanofi-Aventis a 
Francouzským velvyslanectvím v České repub-
lice. Jeho prvoautorová publikace „Synthesis of 
the novel series of bispyridinium compounds 
bearing (E)-but-2-ene linker and evaluation  
of their reactivation activity againt chlorpyri-
fos-inhibited acetylcholinesterase“ byla oce-
něna mezi 50 nejcitovanějšími odbornými 

pracemi publikovanými v Bioorganic and Me-
dicinal Chemistry Letters v letech 2005–2008. 
Dosud publikoval 34 původních prací a 4 pře-
hledové články (26 prací v časopisech s IF), 
více než 60 přednášek a plakátových sdělení. Je 
členem České farmaceutické společnosti, Sek-
ce syntetických léčiv (od 2004); České společ-
nosti chemické (od 2005) a České společnosti 
pro experimentální a klinickou farmakologii a 
toxikologii (od 2008).

Význam a přínosy vědeckého díla Pharm-
Dr. Kamila Musílka, Ph.D., pro FVZ, AČR a 
vědu obecně je v jeho podílu na zkvalitňování 
antidotní výbavy AČR cestou vývoje nového, 
dostatečně účinného reaktivátoru acetylcho-
linesterázy proti tabunu, konkrétně cestou 
syntézy nových oximových struktur, jejich 
fyzikálně chemickou charakterizací a testová-
ní jejich reaktivační účinnosti vůči tabunu a 
dalším nervově paralytickým látkám (NPL) in 
vitro. Jeden jím syntetizovaný reaktivátor ace-
tylcholinesterázy, označený jako K203, se jeví 
jako velmi slibný kandidát antidotní výbavy 
AČR vzhledem k jeho účinnosti vůči tabunu 
– mohl by totiž nahradit Armádou České re-
publiky zavedený reaktivátor methoxim a tím 
kvalitativně zvýšit účinnost antidotní terapie 
příslušníků AČR vůči zasažení především 
tabunem, neboť dosavadní antidotní výbava 
AČR neskýtá v oblasti terapie otravy tabunem 
dostatečně účinnou terapii. Stejný prostředek 
by mohl být později využit silami integrova-
ného záchranného systému (IZS) k terapii 
příslušníků jednotlivých složek IZS a civilní-
ho obyvatelstva v případě použití NPL, pře-
devším tabunu, jako teroristického aktu vůči 
civilnímu obyvatelstvu.

Text: prof. MUDr. Josef Fusek, DrSc.
Foto: archiv FVZ

 Laboratoř organických syntéz KTOX

Předávání Ceny za farmacii 2008 s nositelem Nobelovy ceny prof. Jean-Marie Lehnem
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V e l e t r ž n í 
o k é n k o

C o nabíz í  v ýs t av iš tě  v  květ nu

Lístky na veletrh
Studenti, uvedené veletrhy můžete 

zdarma navštívit; jak? Nejpozději 7 dní 
před zahájením veletrhu (pozdější objed-
návky nebudou vyřízeny) si musíte u paní 
Jarmily Klučkové (Kounicova 65, kancelář 
112 ve 3. – rektorském – patře), telefonicky 
na 442732 anebo e-mailem na adresu jar-
mila.kluckova@unob.cz – což doporuču-
jeme – objednat jmenovitě potřebný počet 
vstupenek. Nezapomeňte uvést hodnosti, 
učební skupinu a kdo si lístky přijde vy-
zvednout (jeden vyzvedávající maximálně 
10 lístků nebo pro jednu učební skupinu).

Zbraně a ekologie
Do těchto dvou pojmů by se dalo stáh-

nout dění na výstavišti v květnu. Zbraně 
budou náplní 10. mezinárodního veletrhu 
obranné a bezpečnostní techniky IDET od 5. 
do 7. 5. Podrobnosti o této akci je lépe pone-
chat odborníkům. Ekologie souvisí s dalším 
25. mezinárodním veletrhem obalu, tisku a 
marketingové komunikace EmbaxPrint. Od 
19. do 22. 5. bude výstaviště zaplaveno spe-
cializovanými stroji firem jako Geodis, IMA 
či Velteko. Jeden z našich nejstarších tiskař-
ských podniků Státní tiskárna cenin, založe-
ná roku 1924, bude vystavovat platební karty 
s viditelnými i neviditelnými ochrannými 
prvky. Potravinářská konference FoodPac-
king bude řešit biopolymery a biodegrado-
vatelné obaly. Pod vlivem slunečního záření 
se samy v přírodě rozpadají. Nebudou tak 
zatěžovat životní prostředí už vzhledem  
k tomu, že každý z nás vyprodukuje za rok 
250 kg odpadu. Pamětník si povzdychne nad 
tím, jak před více než půl stoletím problém 
obalů neexistoval. Byly k dispozici pouze 
papírové sáčky a zvláštností byly plastikové 
obaly uvnitř plechovek UNRA.

Od 20. do 22. 5. proběhne Watenvi. Ná-
zev skrývá 14. mezinárodní veletrh techni-
ky pro tvorbu a ochranu životního prostře-
dí ENVIBRNO a 14. mezinárodní výstavu 
Vodovody a Kanalizace. Voda se v 21. sto-
letí stává strategickou surovinou a prognózy 
zpravodajských služeb mluví o budoucích 
válkách o vodu. Jako rozvodí Evropy si za-
tím neděláme starosti, ale podnební změny 
mohou mít alarmující výsledek. Na setkání 
vodních ředitelů 27 zemí EU se bude pro-
bírat jak nedostatek, tak i přebytek vody na 

mezinárodní konferenci Principy ochrany 
před povodněmi ve světě. Svá protipovod-
ňová opatření budou předvádět města, jež 
povodeň zažila, jako New Orleans, Benát-
ky i Praha. Pro seminář Odpady a jak dál 
budou k vidění vystavené aparatury. Firma 
ASIO membránovým zařízením FMX od-
straní z vody částice dle požadavku zákazní-
ka až do velikosti molekuly. Z komunálních 
vod odstraní lepidlo a barvy a recykluje 
vodu pro farmaceutický a potravinářský 
průmysl. Firma Fontana R CZ předčišťuje 
česly odpadní vody automobilky v Kolíně, 
čistí chladicí vodu v Unipetrolu v Litvínově 
a v brněnské čističce v Modřicích zachy-
cuje tuky. Firma Bibus vystaví dmychadlo 
pro domácí čističky a Měřicí technika En-
dress+Hauser Czech vystaví analyzační 
kontejner pro úpravu a čištění vody. Jen v 
předloňském roce přihlásila tato firma 182 
nových patentů. Bude se tedy na co dívat.                                                        

  Dr. Vít Pospíšil

NEKROLOG
Plk. v. v. Ing. Stanislav FILIP se narodil 
3. 10. 1930 v Pozořicích. Celý 
svůj bohatý a plodný život zasvětil 
československému a později českému 
letectvu. Po absolvování Středního 
odborného učiliště strojního zaměření 
v Brně v roce 1948 zahájil svou kariéru 
v armádě studiem Leteckého učiliště 
Prostějov, aby posléze absolvoval 
velitelský letecký směr na tehdejší Vo-
jenské technické akademii (VTA) Brno.

Od roku 1955 působil nejprve jako zástup-
ce a o tři roky později pak jako velitel stíhacího 
pluku Žatec, který byl vyzbrojen proudovými 
stíhacími letouny. Jeho další kroky pak vedly 
do Košic, kde působil jako pilot-inspektor a 
inspektor letecké střelby na Vyšším leteckém 
učilišti. V letech 1974 až 1982 působil v rámci 
Protivzdušné obrany státu (PVOS) jako starší 
inspektor bezpečnosti letů na velitelství a poz-
ději jako náčelník bojové přípravy stíhacího le-

tectva divize. V roce 1982 ukončil aktivní letec-
kou činnost, nikoli však službu v letectvu. Stal 
se totiž náčelníkem oblastního střediska řízení 
letového provozu (ŘLP) pro Moravu a Sloven-
sko a pak od roku 1986 do roku 1990 působil 

jako náčelník Hlavního střediska řízení leto-
vého provozu ČSSR. Po svém odchodu z této 
funkce se i nadále významně angažoval v této 
oblasti a významnou měrou přispěl v letech 
1990 až 2000 k integraci civilního a vojenského 
letového provozu v ČR. Své dlouholeté zkuše-
nosti v oblasti létání a řízení letového provozu 
uplatňoval jako člen podkomise Parlamentu 
ČR pro vědu a letectví, přispíval do odborného 
tisku a přednášel na konferencích.

Jeho láska k letectvu, které pro něj bylo 
nejen zaměstnáním, ale i největším koníčkem, 
ho přivedla k tomu, že se svým aktivním pří-
stupem zasloužil i o obnovení činnosti svazu 
letců, kde od roku 1998 působil jako předse-
da brněnské pobočky a o dva roky později až 
do své smrti jako předseda Svazu letců České 
republiky. Kromě spolupráce se Svazem letců 
svobodného Československa v Londýně, sdru-
žujícím mj. bývalé příslušníky RAF, navázal a 
udržoval kontakty se zahraničními partner-
skými organizacemi, čímž přispěl k integraci 
českých „létavců“ do celoevropské komunity 
v rámci organizace EPAA (European Partner-
ship of Air Forces Associations).

Během svého působení získal celou řadu 
ocenění: Zasloužilý vojenský letec ČSSR, Zá-
služný kříž II. a III. stupně ministra obrany ČR, 
Medaile  Slovenského leteckého svazu M. R. 
Štefánika, polská medaile Za zásluhy, Medaile 
Přemysla Otakara II., krále železného a zlaté-
ho. Tím nejdůležitějším ale byla úcta a obdiv 
jeho podřízených, kolegů i kamarádů. Řada  
z nich ho přišla vyprovodit na jeho poslední 
cestě, mj. náměstek ministryně obrany Franti-
šek Padělek, velitel vzdušných sil AČR plukov-
ník gšt. Jiří Verner, velitelé leteckých základen 
české armády, představitelé Univerzity obrany 
a další zástupci AČR a Svazu letců ČR.

A jak ho známe my? Činorodý, aktivní i 
ve vysokém věku, plný optimismu, profesio-
nál v nejlepším slova smyslu, výborný vypra-
věč i vnímavý posluchač. A přitom nesmírně 
skromný člověk, o jehož kvalitách se člověk 
dozvídal až z úst jiných. I proto bylo ctí pro 
nás a především pro loni absolvující studenty 
studijního modulu Řízení letového provozu, 
že se stal jejich patronem.

Teď už není mezi námi, ale zřejmě má tam 
nahoře místo v čestné letce vedle dalších vel-
kých československých pilotů. A dost možná, 
že tam nelétá, ale že tam dělá náčelníka stře-
diska řízení a řídí tam nebeské jezdce.

Čest jeho památce!

Text: mjr. Ing. Petr Woletz 
s využitím www.csletci.cz
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HISTORIE

Nová učebnice Vojenská strategie
V prvních dnech roku 2009 spatřila 
světlo světa učebnice Vojenská 
strategie. Jádrem autorského kolektivu 
jsou pracovníci Ústavu strategických 
a obranných studií Univerzity obrany 
Vlastimil Galatík a Karel Zetocha. 
Učebnici vydalo Prezentační 
a informační centrum MO ČR.       

Učebnice Vojenská strategie vyplňuje 
mezeru v oblasti strategických studií v České 
republice, která až dosud existovala. Posled-
ním podobným počinem v této oblasti byla 

kniha Václava Vitanovského Vojenská stra-
tegie koaličního pojetí (1968), která ale na 
oblast strategie pochopitelně nahlíží ze zcela 
jiné a dnes již překonané perspektivy. Je ne-
lichotivým faktem, že prvního komplexního 
zpracování základní problematiky vojenského 
umění a strategie se v České republice dočká-
váme teprve v roce 2009. Přestože dnes již jsou 
snadno dostupné kvalitní cizojazyčné úvody 
do problematiky, zpracování českého pohledu 
na vojenskou strategii je skutkem vpravdě pře-
lomovým.

Vydání nové učebnice ve své předmluvě 
oceňuje i náčelník Generálního štábu Armády 
České republiky generálporučík Ing. Vlastimil 
Picek: „…. Vítám počin Ústavu strategických 
studií Univerzity obrany v Brně, který se ujal 
požadavku odborné veřejnosti a publikaci 
Vojenská strategie spolu s dalšími odborní-
ky připravil. Autorům se podařilo uspořádat 
celou řadu příspěvků do uceleného materi-
álu tak, aby studentům a dalším zájemcům 
zpřístupnil pohledy na strategii v minulosti 
i současnosti a naznačil i možnou tvorbu do 
budoucna.“

V pestrém autorském kolektivu nalezne-
me nejen renomované odborníky z Univerzity 
obrany. Významně přispěli taktéž autoři z Fa-
kulty sociálních studií Masarykovy univerzity, 
Ředitelství výcviku a doktrín ve Vyškově nebo 
Ústavu mezinárodních vztahů. Šíře a erudice 
autorského kolektivu je zárukou poskytnutí 
skutečně všestranného pohledu na proble-
matiku. Tematické rozpětí učebnice sahá od 
vojensky odborných textů až po příbuznou 
problematiku civilních sociálních věd –  
od prvních strategických myslitelů starově-
ku až k nejnovějším strategickým koncepcím  
21. století.

Vojenská strategie je určena všem studen-
tům Univerzity obrany a především studen-
tům vyššího kariérního vzdělávání, pro které 
by znalost základů strategické teorie měla být 
samozřejmostí. Učebnice najde své uplatnění i 
na civilních školách v rámci oborů spojených 
s otázkami bezpečnosti. Učebnice Vojenská 
strategie by měla přispět ke kultivaci všeobec-
ného povědomí o strategii mezi vojenskými 
profesionály AČR. 

KZ

DEN DĚTÍ V POSÁDCE BRNO

sobota 30. května 2009           9.00 – 13.00 hodin

kasárna Univerzity obrany
ulice Šumavská č. 2, Brno

Na co se můžete těšit?

= ukázky vojenské techniky, výzbroje a výstroje AČR
= akční ukázky výcviku MUSADO a COMMANDOS
= ukázky z činnosti Městské policie Brno
= divadelní a šermířská představení
= vystoupení souborů působících při Klubu UO
= střelbu z vojenské vzduchovky a lanové aktivity
= soutěže zručnosti o zajímavé ceny
= nafukovací atrakce pro děti

Hlavní pořadatelé akce:    
Vojenské útvary a zařízení posádky Brno
Městská policie Brno

VSTUP ZDARMA
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Soutěžní křížovka

o tričko!
Vyluštěnou tajenku zašlete do 17. května 2009.
Písemně na adresu: Univerzita obrany, 
Redakce Listů UO, Kounicova 65, 612 00 Brno. 
Rovněž ji můžete zaslat e-mailem na adresu:
listy@unob.cz
Dva výherce odměníme věcnou cenou.
Výherci z č. 7 jsou Lenka Příhodová a Marcela Králová.

Šance 
pro dva čtenáře



Po stopách československých legií (2. část seriálu)
Zastávka v Buzuluku 
Rychlík zastavil na minutu přesně, 
když od Moskvy ujel více než tisíc 
kilometrů na východ. Buzuluk, 
opředený legendou z druhé světové 
války. Legenda má jméno Ludvík 
Svoboda. Hned na nové budově 
nádraží nás zvečera přivítala 
pamětní deska umístěná na počest 
1. čs. samostatného polního 
praporu, který se zde formoval 
od ledna 1942 do ledna 1943, než 
odjel na východní frontu 2. světové 
války. S napětím očekáváme, zda 
se nám podaří objevit stopy našich 
dávných předků – československých 
legionářů, kteří zde bojovali 
v 1. světové válce.

 Náš

 se
riá

l

S ubytováním nebyl problém. Během 
pár minut bydlíme v „komnatě oddycha“ 
přímo na nádraží, které se nám stalo na 
několik dnů výchozím stanovištěm. Ještě 
večer jsme vyšli na obhlídku města. Po 
dvaceti minutách chůze jsme narazili na 
památník vojenské techniky z druhé svě-
tové války přímo u hlavní komunikace. A 
naproti přes silnici byl věčný oheň a piet-
ní místo padlým obyvatelům města. Vše 
čisté a upravené. Buzuluk má přes 87 tisíc 
obyvatel a je stále velkou vesnicí, jak říkají 
samotní obyvatelé s nostalgií. 

Nás však zajímala válka první. Rov-
něž u silnice jsme v neudržovaném par-
ku, na vysokém podstavci objevili hrdiny 
občanské války. Rekonstrukce pomníku i 
parku začínala kosením travin a nátěrem 
postav pomníku zlatou barvou. Dále ve 
městě byla na naše poměry obrovská bus-
ta hrdiny Čapajeva. Taky legenda, avšak 
občanské války. Více jsme toho dne již 
nemohli vidět.

Další den byla neděle a my jsme si po-
chvalovali levnou snídani. Potraviny zde 
byly asi o necelou polovinu levnější než u 
nás a poměr kurzu koruny vůči kdysi pro 
nás tvrdé měně rublu byl velmi příznivý. 
Jeden rubl byl 66 haléřů, chleba byl za 14 
rublů a pivo, které jsem si vezl až z domo-
va, se proneslo. V kdejakém stánku měli 
totiž až 30 druhů piv, a to od holandských 
až po německá. Náš Kozel zde byl za 24 
rublů, plzeňské v plechovce bylo nejdražší 
ze všech – tedy za 50 rublů. Udělalo ne-
skrývanou radost.

A začala naše práce. Cesta za hřbito-
vy, kde jsme hledali hroby padlých česko-
slovenských legionářů. Když jsme prošli 
branou, ne a ne najít tu starou část, která 
nás zajímala. Co se stalo v tomto městě? 
Hroby a jejich označení pravoslavnými 
kříži, či kdysi rudými hvězdami, totiž 
pohřbenými zemřelými časově na sebe 
navazovaly. Až po několika navštívených 
hřbitovech v dalších dnech jsme pocho-
pili jiný systém pohřbívání, než je u nás. 
Totiž, hroby zesnulých se kladou vedle 
sebe podle dne úmrtí. Zde se nepoužívá 

pohřeb po letech do původního rodinného 
hrobu. Velké vzdálenosti a migrace obyva-
tel po širé Rusi nějakou kvalitnější údržbu 
hrobů a pomníků spíše vylučují. Jakmile se 
určený prostor hřbitova zaplní hroby, najde 
se jiné místo za městem a pohřbívá se dále 
stejným způsobem. Pochopitelně je třeba 
se orientovat i ve hřbitovech; ty nejstarší 
z první světové a následně občanské války 
již mnoho lidem neříkaly. Mnohde ani ne-
věděli, který to vlastně ten nejstarší je. Po-
chopitelně se i divili, proč je hledáme. „Ach 
tak, byl zde váš dědeček? To už nenajdete!“ 
Nechtěli jsme tomu věřit.

Unaveni množstvím pomníků s vět-
šinou modře natřenými ohrádkami, jsme 
hledání v poledne přerušili a vrátili se do 
města. Zajímala nás obranná linie bolševi-
ků na řece Donašce. Proti ní totiž naši legi-
onáři tenkrát útočili od Jelšanky a Palmov-
ky. Tenkrát byla linie asi tři kilometry před 
městem, dnes je jeho součástí.

Donaška je na naše poměry snad je-
diná řeka, kterou můžeme srovnávat. Ty 
další byly již nesrovnatelně větší. Přebro-
dili jsme říčku (i tenkrát byla nízká voda) 
a na západním břehu jsme při troše fanta-
zie mohli vysledovat mírně zvlněný terén, 
který tvořily nepochybně zbytky zákopů, 
byť již zarostlých různými dřevinami. Stáli 
jsme na místech, ze kterých obránci města 
stříleli na naše legionáře. Dobře postavené 
kulomety měly útočící rojnice jako na dlani  
s výhledem na stepní rovinu kilometry 
před sebe a ještě s podporou děl. 

Poručík Čeček zavelel k přesunu do 
Palmovky a až třetí obchvatný manévr dne 
26. června 1918 byl úspěšný. Dobytím Bu-
zuluku získali legionáři nejen bojovou vý-
hodu do dalších bojů, ale i válečnou kořist 
v podobě zbraní. Při útoku padlo jedenáct 
vojáků a třiačtyřicet bylo zraněno…

Muzeum bylo v tuto neděli výjimečně 
zavřeno, protože v pondělí začínal nový 
školní rok, a tedy nemohlo být neotevře-
no.V pondělí byly děti u školy na ulici Ota-
kara Jaroše oděny ve svátečním. Dopoledne 
jsme navštívili zdejší radnici a byli jsme 
s velkou ochotou přijati. „Čechoslováci 

jsou zde vždy vítáni,“ řekl Viktor Andre-
jevič Fogel. Dokonce nás osobně zavezl  
k Jelšance, kde jsme naprosto přesně podle 
drážní budovy určili místo, kde zavelel k 
útoku poručík Čeček. Ta pláň k Buzuluku 
je nekonečně rovná… „A zde byl most, 
u kterého vaši zaskočili naše bolševiky,“ 
řekl nadšený fanda válečné historie. Pak 
následoval hřbitov s našimi dvěma asi  
před dvěma lety obnovenými pomníky – 
vojákům z války první i druhé, dům, kde 
bydlel Ludvík Svoboda i Otakar Jaroš, naše 
kasárna a velitelství, vše řádně označeno 
osazenými pamětními deskami. A byli zde 
i Poláci, kteří tu mají taky svá místa.

V pozdních odpoledních hodinách 
nás čekal rozhovor s redaktorem týdení-
ku „Náš Buzuluk“. Zajímalo jej vše nejen 
o naší republice, o NATO či o plánované 
stavbě radaru u nás, ale i o situaci v Kar-
lových Varech s tamní ruskou komunitou. 
Viktor Andrejevič se nám věnoval do 
pozdních hodin a i další den nám pomohl 
překonat časový stres svou služební Toyo-
tou. Auta na silnicích jsou velkou většinou 
světových značek, místní provenience je  
v menšině.

Den nabitý zážitky z legendárních 
míst spojených s naší válečnou historií 
pomalu končil. „No když k nám přišli 
vaši vojáci v roce 1942, tak jim místní lidé 
vyčítali, že jim jejich tátové rozbili most  
v roce 1918. Vaši neřekli nic a most rychle 
postavili znovu, tak se nelze ani divit, že 
na ně rádi stále vzpomínáme!“ řekl v závě-
ru dne V. A. Fogel, družný místostarosta 
Buzuluku.

Pokračování příště.

Text a foto: Jan KUX


